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OKRUGLI STOL

– Okrugli stol o povratku

prognanika u banjalu~ku

regiju i Bosansku
posavinu       3

Razmotren problem
povratka prognanika
u banjalu~ku regiju
i Bosansku posavinu

U Hrvatskom dr‘avnom saboru odr‘an je 6. rujna 2000. godine
vi{esatni Okrugli stol o povratku prognanika u banjalu~ku regiju i
Bosansku posavinu i tom va‘nom skupu posve}en je ovaj broj »Izvje{}a
hrvatskoga Sabora«. Objavljujemo sa‘etak izlaganja svih sudionika koja
su zorno prikazala postoje}e izrazito nepovoljno stanje i svu dubinu tog
problema, a potakla i korake koji bi povratak prognanika u Republiku
Srpsku morali pomaknuti s mrtve to~ke. Bez povratka svih prognanika i
izbjeglica u napu{tene domove, nema smirivanja napetosti koje su ratna
zbivanja na podru~jima Hrvatske i Bosne i Hercegovine nanijela stotina-
ma tisu}a ljudi. Za uklanjanje tih ratnih posljedica neophodna je i
me|unarodna potpora i nadamo se da }e se ona realizirati u okviru
programa Pakta o stabilnosti. To o~ekivanje potkrijepljuje i »Zagreba~ka
deklaracija« donesena 13. IX. 2000. na Konferenciji predsjednika parla-
menata svih sudionika Pakta o stabilnosti ~ija to~ka 8. glasi:
»Nagla{avamo va‘nost programa regionalnog povratka izbjeglica kao
preduvjeta dugoro~ne stabilnosti. To zahtijeva politi~ku volju i opredije-
ljenost za davanje financijskih sredstava od svih zainteresiranih, kako bi
uspio proces regionalnog povratka«.

@. S.

UVODNIK UREDNIKA SADR@AJ
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Sigurnost i puna ravnopravnost
svih naroda na cijelom podru~ju
Bosne i Hercegovine uvjet su
povratka prognanih u svoje domove

• Tek nakon {to bude ispunjen preduvjet sigurnosti i ravnopravnosti, u ostvarivanju osnovnog
ljudskog prava – prava na dom i zavi~aj, pomo}i }e materijalna potpora, a ponajprije ulaganje u
razvoj gospodarstva koji bi ljudima omogu}io da zarade za dostojanstven ‘ivot.

OKRUGLI STOL NA TEMU »POVRATAK U BANJALU^KU REGIJU I BOSANSKU POSAVINU«

Pod pokroviteljstvom i pred-
sjedanjem predsjednika Hrvatsko-
ga dr‘avnog sabora gosp. Zlatka
Tom~i}a, u Saboru je 6. rujna ove
godine odr‘an Okrugli stol o po-
vratku prognanika u banjalu~ku
regiju i Bosansku posavinu. Uz
brojne predstavnike udruga Hrva-
ta prognanih iz spomenutih pod-
ru~ja, skupu su se odazvali i pred-
stavnici vjerskih zajednica, me|u-

ZLATKO TOM^I], predsjednik Hrvatskoga dr`avnog sabora

Sudionike Okruglog stola pozdra-

vio je Zlatko Tom~i}, predsjednik

Hrvatskoga dr‘avnog sabora, koji je

u ime Parlamenta inicirao ovaj skup

i predsjedavao mu. Poseban pozdrav

uputio je banjalu~kom biskupu, dr.

Franji Komarici te predstavnicima

udruga »svih obespravljenih i ne-

sretnih koji ‘ele povratak svojim

ku}ama«.

Obja{njavaju}i uvodno za{to je

Hrvatski dr‘avni sabor organizirao

Okrugli stol te za{to se on osobno

prihvatio pokroviteljstva nad njim,

predsjednik Tom~i} naglasio je da u

suvremenom svijetu uloga parla-

menta i u bilateralnoj i u multilate-

ralnoj suradnji postaje nezaobilazna

te da hrvatski parlament organiza-

cijom Okruglog stola preuzima svoj

dio odgovornosti u najte‘em pitanju

sanacije posljedica rata – povratku

na ognji{ta.

Povratak ljudi na njihova ognji{ta

temelj je stabiliziranja odnosa u re-

giji – rekao je, naglasiv{i kako je

rije~ o nesretnim, obespravljenim

ljudima, bez temeljnih ljudskih pra-

va, kojih jo{ uvijek stotine tisu}a
‘ivi daleko od svojih domova i za-
vi~aja. Povratak je integralni proces
u regiji, kako iz pragmati~nih razlo-
ga, jer je me|usobno povezan, tako i
iz politi~kih. Ako iskreno ‘elimo go-
voriti o stabilnosti regije, uvjet je po-

vratak. Predsjednik Tom~i} ustvrdio
je zatim kako je Hrvatska od pos-

ljednjih parlamentarnih izbora u~i-

nila zna~ajne pomake u prakticira-

nju povratka putem Vladina progra-

ma i donesenih zakona, napome-

nuv{i kako stabilnost regije ne ovisi

o tome {to }e u~initi jedna dr‘ava,

ve} da u integralnom procesu mo-

raju sudjelovati sve podjednako.

»A ovog momenta postoje dijelovi

u na{oj regiji u kojima ovaj proces

povratka, kao preduvjeta stabiliza-

cije, ili uop}e nije zapo~eo ili je

zapo~eo u takvim dimenzijama koje

bi se zapravo mogle nazvati zanema-

rivima. Posve je jasno da govorim o

povratku prije svega u Republiku

Srpsku, koji je zapravo tema ovog

na{eg Okruglog stola, u banjalu~ku

regiju i Bosansku posavinu. Isto

biskup dr. Franjo Komarica, ~ijim
je neumornim zalaganjem »za do-
brobit brata ~ovjeka« (i filmom {to
ga je snimatelj HTV-a Zdravko
Fu~ek snimio o djelovanju biskupa
Komarice) i inspiriran ovaj skup.

Prijedlog zaklju~aka sa~injen na
temelju izlaganja sudionika Ok-
ruglog stola, bit }e upu}en svim su-
dionicima i poslu‘iti kao upori{te
za daljnje djelovanje.

UVODNA IZLAGANJA

• Povratak ljudi na njihova
ognji{ta temelj je stabilizira-
nja odnosa u regiji.

POVRATAK PROGNANIKA

narodnih institucija i veleposlan-
stava u Republici Hrvatskoj, huma-
nitarnih udruga, institucija i udru-
ga hrvatskog naroda u Bosni i
Hercegovini na podru~ju kulture i
politike, a i brojni pojedinci u hrva-
tskoj vlasti i politici koji bi svojim
djelovanjem mogli pridonijeti rje-
{avanju ovog izuzetno te{kog pro-
blema.

Poseban gost bio je banjalu~ki
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tako moram uvodno naglasiti, da se
intenziviranjem povratka u Repu-
bliku Hrvtsku, a izostankom povra-
tka u druge dijelove regije, javljaju
novi problemi ili potenciraju stari.
Ponovno raste napetost me|u
ljudima koji su nesretni, ponovno se
javljaju dvojbe i tjeskobe kod ljudi, s
temeljnim pitanjima – a gdje sam ja
nakon jednog odlaska, nakon dru-
gog odlaska, nakon neizvjesnosti,
kamo se mogu vratiti i gdje je moja
ku}a. Dakako da ima i onih prag-
mati~nih aspekata nesimetri~nog
povratka – prije svega materijalne
naravi.

Republika Hrvatska je, dakako,
spremna sve one koji se ne ‘ele vra-
titi svojim ku}ama smjestiti u
njihovoj mati~noj domovini, ali

dakako moramo biti svjesni i objek-

tivni, za to je potrebno odvojiti i

odre|ena financijska sredstva. Svje-

sni smo da u dijelovima regije po-

stoje i politi~ke prepreke, da ne po-

stoji politi~ka volja u svim dijelovi-

ma regije i kod svih izvr{nih i

predstavni~kih vlasti da ovaj proces

uistinu i otpo~ne. I, ono {to mo‘da

ponekad zanemarujemo, {to je isto

tako va‘no, nema dovoljno mate-

rijalne potpore od onih koji imaju

financijska sredstva, a nema dovo-
ljno vlastite materijalne snage da se
ovaj proces odvija intenzivnije.

^ovjeku, dakako, treba – da bi se
vratio – osigurati krov nad glavom,
ali treba mu omogu}iti i da radi i
‘ivi od vlastitog rada. Procjena
Predsjedni{tva Hrvatskoga dr‘av-
nog sabora, i mene osobno, je da
impulsi iz Parlamenta, ovako {iroko
postavljeni kako je i ovaj dana{nji
Okrugli stol, mogu pridonijeti bu|e-
nju savjesti onih koji mogu donijeti
odluku a ne donose je. Onih koji
mogu pomo}i, a ne pru‘aju pomo}.
Ali isto tako da mo‘emo ovakvim
impulsima ohrabriti ljude da done-
su te{ke odluke novog rizika i nove
neizvjesnosti o vlastitom povratku.

Sama ~injenica da je Hrvatski
dr‘avni sabor organizator ovoga

Okruglog stola ne bi smjela stvoriti
krive ocjene i zato moram vrlo jasno
re}i – Republika Hrvatska i Hrvat-
ski dr‘avni sabor ne ‘ele se mije{ati

u poslove Bosne i Hercegovine. Ni

jednog ~ovjeka koji je odlu~io ‘ivjeti

u Hrvatskoj Hrvatska ne}e poticati

da ode iz Hrvatske, ali mi, naprosto,

‘elimo stvoriti okolnosti u kojima

}e svaki ~ovjek slobodnom

ljudskom voljom donijeti svoju

odluku.

Republika Hrvatska je zainteresi-

rana za vlastitu sudbinu. Zainteresi-

rana je za sudbinu svojih sunarod-

njaka u susjednoj dr‘avi. Zainteresi-

rana je za sudbinu onih koji su da-

nas u Hrvatskoj, a ‘ele se vratiti.

Zainteresirani smo da ova regija ui-

stinu po~ne jedan dan stabilno

funkcionirati i da svi narodi i sve

dr‘ave u ovoj regiji krenu putem

demokracije, da uistinu svi ljudi u

ovoj regiji dobiju uvjete dostojan-

stvenog ‘ivljenja.

• Otvorimo ponovo dijalog
koji mo‘e rezultirati pov-
ratkom ljudskog prava, ali za
sve – za sve narode, u svim
dr‘avama ove regije. Preuz-
mimo obvezu da inzistiramo
kod na{ih vlada, kod svih in-
stanci vlasti, kod me|unarod-
ne zajednice da na|emo za-
glavni kamen novog su‘ivota,
stabilnosti i suradnje u ovoj
regiji.

Ali mi politi~ari moramo govoriti
i o drugom aspektu. Moramo govori-
ti o aspektu ~ovjeka. Mi smo svjesni
da su nedoumice kod ljudi izuzetno
velike, da su tjeskobe ljudske
neizdr‘ive. Znamo da se odluke vrlo
te{ko donose, a jo{ te‘e }e se dono-
siti ako mi politi~ari ne budemo
uvjerljivi da na svim stranama stvo-
rimo uvjete po{tovanja temeljnih

ljudskih prava – ljudskog prava na
zavi~aj i dom te ljudskog prava na
dostojanstvo.«

Pro~itav{i zatim dio Aneksa 7
Sporazuma o izbjeglicama i progna-
nicima, kojim je, uz ostalo, utvr|eno
da se sve izbjeglice i prognanici
imaju pravo vratiti u svoje domove,
da imaju pravo na povrat imovine,
ili na njezinu naknadu ako se ona
ne mo‘e vratiti te da je {to raniji
povratak va‘an cilj rje{avanja suko-
ba u BiH,  a i da strane potvr|uju da
}e prihvatiti povratak svih, uk-
lju~uju}i i one privremeno u tre}im
zemljama – Zlatko Tom~i} rekao je
kako je od lijepih rije~i stvarne
nade malo.

Sudionici Okruglog stola trebaju
odgovoriti na pitanja – za{to se ne
realizira ono zacrtano i dragovoljno
prihva}eno 1995. od svih strana –
rekao je predsjednik Hrvatskoga
dr‘avnog sabora, uz napomenu da
bi o organizaciji skupa trebalo sudi-
ti po dobroj volji da se tema ponov-
no na|e na dnevnom redu u hrva-
tskoj, bosansko-hercegova~koj i
svjetskoj javnosti, a ne po eventual-
nim propustima (ako nisu pozvani
neki koji bi trebali prisustvovati). Uz
to je apelirao na sudionike skupa da
budu otvoreni, konstruktivni i tole-
rantni, zaklju~iv{i svoje uvodno
izlaganje napomenom kako bi im u
tom poslu trebao pomo}i i film
»Glas za ~ovjeka« odnosno poruke
biskupa Komarice (»koji je uz svu
ljudsku i sve}eni~ku patnju ostao
~ovjek tolerancije i nade«) te sljede-
}im rije~ima:

»U~inimo, dakle, gospodo politi-
~ari, zastupnici, veleposlanici, dame
i gospodo, sve ono {to mo‘emo. U
nas su uprte o~i i ufanja stotina
tisu}a obespravljenih i nesretnih
ljudi, koji ponovo pate u neizvjesno-
sti. Otvorimo ponovo dijalog koji
mo‘e rezultirati povratkom ljudskog
prava, ali za sve, za sve narode, u
svim dr‘avama ove regije. Preuzmi-
mo obvezu da inzistiramo kod na{ih
vlada, kod svih instanci vlasti i kod
me|unarodne zajednice da na|emo
kamen zaglavni novog su‘ivota, sta-
bilnosti i suradnje u ovoj regiji.«

dr. ZDRAVKO TOMAC, potpredsjednik Hrvatskoga dr`avnog sabora
Napomenuv{i kako bi spomenuti

film trebao biti moto djelovanja
politi~ara i svih ljudi dobre volje u
rje{avanju izuzetno te{ke situacije u
kojoj su prognani Hrvati iz Bosan-

ske posavine i banjalu~ke regije,
potpredsjednik Sabora, dr. Zdravko
Tomac je uvodno izlaganje zapo~eo
ovim rije~ima:

»Mislim da su oni, i pet godina

nakon Daytona, u situaciji da sve
vi{e gube prava u Hrvatskoj a ne-
maju realne mogu}nosti da ostvare
svoja prava u Bosni i Hercegovini.
Mislim da se radi o jednom ljud-
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skom problemu, o jednom proble-
mu na kojem se, na po~etku ovoga
novog tisu}lje}a, rje{ava i sudbina
ove regije.

Spadam u one koji su cijelo
vrijeme, ovih deset krvavih godina,
inzistirali na politici da se poslije
rata ni na koji na~in ne smiju ozako-
niti rezultati etni~kog ~i{}enja, da
se ne smije ozakoniti stanje posti-
gnuto u‘asnim ratom u kojem je
vi{e od 200 tisu}a ljudi ubijeno, a
preko milijun i pol prisilno rase-
ljeno, u kome su poga‘ena sva bitna

ljudska prava – pravo na ‘ivot, pra-

vo na stan, pravo na zavi~aj, pravo

na dostojanstvo i pravo na povratak.

Mislim da se svi trebamo podsjeti-

ti {to smo (mi i me|unarodna zajed-

nica) govorili u tih deset godina da

se ne}e priznati rezultati genocida i

etni~ko ~i{}enje. Da ne}e biti mira,

trajnog mira i stabilnosti u budu}-

nosti na ovim podru~jima, ne osigu-

ra li se, stvarno, puna ravnoprav-

nost svih naroda, svih prognanih,

bez obzira na to kojem narodu pri-

padali, ukoliko se ne osigura da na

cijelom teritoriju Bosne i Herce-

govine i Bo{naci i Hrvati i Srbi budu

ravnopravni. Ukoliko mi prihvatimo

i pomirimo se sa ~injenicom da se

Bosna sastoji od dvije dr‘avice, koje

su samo u nekoj labavoj vezi, u

kojoj dva naroda imaju svoju federa-

ciju, a tre}i narod svoju dr‘avu srp-

sku i ukoliko se ne osigura da se

pribli‘no vratimo na stanje koje je

bilo prije rata, onda ne}e biti mira

ni stabilnosti na ovim prostorima. U

tom smislu, kao {to je predsjednik

Tom~i} rekao, mi iz Republike Hrva-

tske ‘elimo pomo}i da Bosna i

Hercegovina bude demokratska

dr‘ava tri ravnopravna naroda u

kojoj }e sva tri naroda i svi gra|ani,

bez obzira na nacionalnost, vjeru,

biti ravnopravni, i mo}i jednako ra-

vnopravno ‘ivjeti na cijelom terito-

riju Bosne i Hercegovine. Mislim da

je potrebno re}i da je stanje u Bosni

i Hercegovini zale|eno nakon

Daytona i da je do{lo vrijeme kada

se moraju otvoriti neka pitanja i na

globalnoj razini, jer bez otvaranja

tih pitanja na globalnoj razini te{ko

je o~ekivati da }e se stvarno realizi-

rati pri~a i na~elni stav da se svi

koji ‘ele trebaju vratiti svojoj ku}i

pod jednakim uvjetima.

Film koji smo ju~er gledali otvo-

rio je i neka na~elna pitanja.

Na~elno pitanje – je li stvarno sud-

bina Bosne da bude zemlja straha,

mr‘nje, ubojstava, zlo~ina, sukoba i

nemogu}nosti zajedni~kog ‘ivota.

Ili je sudbina Bosne i Hercegovine

da mora biti demokratska dr‘ava

gra|ana i ravnopravnih naroda. Je li

mogu}e da tri konstitutivna naroda,

Bo{njaci, Srbi i Hrvati ‘ive u zajed-

ni{tvu i da u zajedni{tvu ostvaruju

svoje interese, ravnopravnost i slo-

bodu? Je li mogu}a obnova multi-

vjerske, multikulturne i multinacio-

nalne Bosne i Hercegovine? Ako je

mogu}a – kako?

Jesu li biskup Komarica i bosan-

ski franjevci bili u pravu {to su u

najte‘im trenucima, kad je prevlada-

valo zlo, vjerovali da u Bosni, kao u

malo kojoj zemlji u svijetu ima, da

}e biti, i tvrde vjere i moralne ~vrsti-

ne i karaktera i nje‘nosti i osje}aja

iskrena kom{iluka i uva‘avanja

svakog ~ovjeka ma koje vjere bilo,

te velike ‘e|i za pravdom i mirnim

‘ivotom. Inspiracija na neki na~in

za ovaj sastanak je ‘ivot i djelo

biskupa Franje Komarice, koji je

godinama u bosansko-banjalu~kom

mraku svijetlio kao svjetionik nade

i ljudskosti u uvjetima kada je izgle-

dalo da su zlo i mr‘nja definitivno

pobijedili. Biskup Komarica, kao

svjetionik humanosti i ljubavi, sme-

tao je mnogima koji su ga nastojali

obezvrijediti i ugasiti njegovo svje-

tlo ljubavi i nade. Je li do{lo vrije-

me, pitam se, u kojem su pobijedili

ili pobje|uju oni koji vjeruju da je,

usprkos svemu, Bosna i Herce-

govina mogu}a kao zajednica triju

ravnopravnih naroda, da je mogu}a

kao mirna demokratska dr‘ava u

kojoj svaki od naroda vjeruje da

svoju ravnopravnost i prosperitet

mo‘e ostvariti u zajedni{tvu s dru-

gim narodima i uva‘avanju i po-
{tovanju njihovih posebnosti? Tu je
sada bitna sudbina prognanika. Mi-
slim da sudbina prognanih ovisi i o
tome ho}emo li imati snage pogle-
dati istini u o~i i re}i da bez
promjene politike i na globalnoj ra-
zini ne}e biti mogu}e, {to god mi
radili na mikro razini, osigurati
masovni povratak prognanih. Moje
je osobno mi{ljenje da je Daytonski
sporazum zreo za kriti~ko pre-
ispitivanje, odnosno da su potrebni
i u novim uvjetima novi potezi koji
}e stvoriti pretpostavke da se iza|e
iz sada{njeg zamrznutog stanja, u
kojem se ustvari odga|a dono{enje
odluke o budu}nosti Bosne i Herce-
govine. Daytonski sporazum je bio
nu‘an, on je zaustavio rat, on je bio
kompromis, ali je sada nastupilo
vrijeme kada treba i}i dalje, barem
vrlo jasno re}i u tuma~enju Daytona
i prakti~noj politici {to je bit Dayto-
na, ako se ve} on ne mo‘e mijenjati.
Mislim da je bit Daytona u tome da
se moraju poni{titi rezultati etni~-
kog ~i{}enja, da se ne smije priznati
ustrojstvo Bosne i Hercegovine koje
se temelji na rezultatima rata i
etni~kog ~i{}enja. Mislim da je prva
velika odluka, rekao bih i povijesna
odluka, odluka Ustavnog suda da su
sva tri naroda ravnopravna na
cijelom teritoriju Bosne i Hercego-
vine.«

Izlaganje je dr. Tomac zavr{io citi-

ranjem rije~i predstavnika progna-

nika iz Bosanske posavine, koji su

• Ne}e biti trajnog mira ne
osigura li se, stvarno, puna
ravnopravnost svih naroda,
svih prognanih, bez obzira
kojem narodu pripadaju,
ukoliko se ne osigura da na
cijelom teritoriju Bosne i
Hercegovine i Bo{njaci i Hr-
vati i Srbi budu ravnopravni.

POVRATAK PROGNANIKA
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ga posjetili neposredno pred ovaj
skup:

»Mi se ‘elimo vratiti u Republiku
Bosnu i Hercegovinu, ne u dr‘avu
Republiku Srpsku. Mi smo gra|ani
Bosne i Hercegovine, mi nismo
gra|ani Republike Srpske. Ne mo‘e
Republika Srpska ostati etni~ki
~ista dr‘ava Srba jer onda to ru{i
cijeli koncept Bosne i Hercegovine
kao multivjerske, multinacionalne
zajednice ravnopravnih naroda i
gra|ana. U Bosni i Hercegovini mo-

Banjalu~ki biskup, dr. Franjo
Komarica, izlaganje je zapo~eo na-

pomenom kako ve} samo prisustvo

u jednoj nesvakida{njoj i jedinstve-
noj instituciji hrvatskog naroda u

koju su bile uprte o~i ljudi kroz

mnoga stolje}a, a i sada su, obve-
zuje da se u njoj radi za dobro dru-

gih i za dobro svakog ~ovjeka, ~lana

ove dr‘avne zajednice. Predsjednicu
Sabora Tom~i}u, zahvalio je na or-

ganizaciji Okruglog stola ~ija je,
kako re~e, tema ne samo sudbina

obespravljenih i protjeranih Hrvata

iz banjalu~ke regije i Bosanske po-
savine ve} povratak svih koji su

morali napustiti svoja ognji{ta, svoj

zavi~aj i biti, zapravo, »poluubijeni«.
»^ovjeka se, znademo, mo‘e ubiti

fizi~ki kada ga se likvidira fizi~ki,

ali ga se mo‘e na drugi na~in jed-
nako tako drasti~no ubiti kad mu se

oduzme pravo na identitet, kad mu

se oduzme pravo na osobnu iskazni-
cu, jer u sva~ijoj osobnoj iskaznici

stoji osim imena i prezimena i

mjesto ro|enja i datum. Iskorijeniti
~ovjeka iz njegovog zavi~aja zna~i

de facto u~initi ga nesigurnim i ~uti

kad ga upitate »Odakle si?« – »Nio-
dakle«, »Kome pripada{?«, »Niko-

me«. Ima li bolnije konstatacije, ima
li bolnijih vijesti za na{e u{i? (…)

• Od 1996. do konca lipnja
2000. u Republiku Srpsku
vratilo se 1090 Hrvata, od
220 tisu}a prognanih i izbje-
glih.

Mi smo svi svjedoci da smo pro-
teklih vi{e godina ~uli raznorazne i
sastanke i rezultate sastanaka.

me kroz mnoga stolje}a. U pro{losti

smo pripadali, politi~ki, Slavoniji a

crkveno Zagreba~koj nadbiskupiji.

Danas kao Hrvati odnosno ~lanovi

hrvatske populacije, smatram, mo-

‘emo biti dragocjeni most izme|u

Zagreba i Bosne odnosno Sarajeva,

odnosno mo‘emo itekako, zbog svo-

ga specifi~nog iskustva ‘ivota s dru-

gima i druga~ijima u miru, u

me|usobnom uva‘avanju i podr‘av-

nju, ostvariti ono {to danas ‘eli

ostvariti ujedinjena Europa(…).

• Tko od srpskih politi~ara
ozbiljno poziva prognane Hr-
vate te tko im garantira ono
na {to imaju pravo po
Bo‘jem i me|unarodnom
pravu?

Iako smo, ponavljam jo{ jedanput

ovdje pred svima vama, u zadnjem

ratu nastojali dr‘ati se miroljubivo,

ne dizati ruku na na{ega susjeda,

jer nam to i na{e vjersko opredjelje-

nje nala‘e (Ne ubij – peta zapovijed

je Bo‘ja, poznata ne smo iz Biblije,

nego iz Kurana, tako|er) ipak smo,

protiv svoje volje, maknuti s na{ih

korijena i od sedamdesetak tisu}a

katolika samo s podru~ja banja-

lu~ke regije, ostalo je tek oko 7

tisu}a«.

Biskup Komarica osvrnuo se na

Sporazum Koljevi}-Samaruga, iza

kojega je do{lo do zadnjeg vala

etni~kog ~i{}enja, ustvrdiv{i da je

time uga{ena posljednja nada. Pod-

sjetio je da u Sporazumu izri~ito

stoji da }e se nakon rata svi mo}i

vratiti te rekao kako mu je pokojni

Dr. FRANJO KOMARICA, banjalu~ki biskup

raju biti ravnopravni gra|ani, dr‘av-
ljani bez obzira koje vjere i nacije
bili, ali u Bosni i Hercegovini mo-
raju biti ravnopravna tri naroda i ne
samo ravnopravna na dijelu terito-
rija, nego na cijelom teritoriju. Bo-
sna i Hercegovina ne mo‘e opstati
bez ravnopravnosti naroda i gra-
|ana, ne mo‘e opstati u dominaciji
bilo kojeg naroda i ne mo‘e opstati
ako bilo koji narod vidi svoju
budu}nost u separaciji od ostala
dva naroda.«

• Ne mo‘e Republika Srp-
ska ostati etni~ki ~ista dr‘ava
Srba, jer to onda ru{i cijeli
koncept Bosne i Hercegovine
kao multivjerske, multina-
cionalne zajednice ravno-
pravnih naroda i gra|ana.

Spominjemo ve} ovdje i Dayton i

onda, iza toga Daytona, mnoge dru-

ge me|unarodne ili lokalne konfe-

rencije. Bilo je puno zaklju~aka, bilo

je puno lijepih rije~i, na‘alost rezul-

tati na terenu su porazni, demanti-

raju ozbiljnost ozbiljnih politi~ara.

Ja nisam politi~ar i moram to nara-

vski i ovdje re}i, iako i vi to svi zna-

te, pretpostavljam, ali jesam ~ovjek i

to me obvezuje. U prvom redu ‘elim

biti ~ovjek i zato smatram svojom

obvezom zauzeti se za brata ~ovjeka

(kako se to ~esto govori ali ja to ne

‘elim ni spominjati), svakoga ~o-

vjeka, bez obzira na njegovo ime i

prezime, njegovu etni~ku, vjersku

ili bilo koju drugu pripadnost.

Pa ipak, budu}i da se ovdje danas

radi konkretno o povratku Hrvata u

banjalu~ku regiju i Bosansku posa-

vinu, dozvolite mi da se ipak osvr-

nem malo vi{e na tu konkretnu pro-

blematiku, jer mi je nekako i naj-

bli‘a. Nagla{avam, ni u kojem slu-

~aju ne ‘elim isklju~iti problema-

tiku vezanu i za povratak Srba, za

povratak Bo{njaka Muslimana, za

povratak Ukrajinaca, Poljaka, ^eha,

Talijana i drugih koji su u manjim

grupama na podru~ju konkretno ba-

njalu~ke regije.

@elim kratko podsjetiti (svi vi to

vi{e-manje znadete, mo‘da da ka-

‘em zbog uva‘enih ekscelencija

ovdje, koji nas s pa‘njom i ljubavlju

te dobrohotno{}u prate) da smo mi

Hrvati starosjedioci, pogotovo na

podru~ju banjalu~ke regije i Bosan-

ske posavine. Naravski, i u cijeloj

Bosni, ali kako je ovdje rije~ o ovoj

regiji onda, ka‘em, tu mi nismo

nikakvi doseljenici, mi nismo ni na

~ijem tu|em terenu, mi smo na svo-
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Koljevi}, na upit za{to su odsjekli

granu na kojoj su mirno sjedili,

uzvratio da je rije~ samo o privreme-

nom izmje{tanju Hrvata te da njihov

povratak treba {to prije instituciona-

lizirati. Spomenuo je zatim kako je,

neki dan, na upit ~lana Predsjed-

ni{tva BiH, Radi{i}a, za{to se Hrvati

ne vra}aju u Bosansku posavinu

osobno odgovorio protupitanjem –

kada su ih pozvali i tko od srpskih

politi~ara ozbiljno poziva te ljude te

tako im garantira ono na {to imaju

pravo po Bo‘jem i me|unarodnom

pravu. Zatim je biskup Komarica

nastavio:

»Za vrijeme rata i nakon rata i

hrvatski politi~ari i me|unarodni

predstavnici bili su dobro upoznati

s na{im dramati~nim polo‘ajem i ja

ih s ovoga mjesta ne mogu amnesti-

rati da nisu znali. Nisu svi dovoljno

znali, ali ne mogu se klju~ni ljudi

niti u Zagrebu, niti u Sarajevu, niti u

Mostaru (da, moram i njega spome-

nuti), ali isto tako niti u Bruxellesu,

u Strasbourghu, u Parizu, u Bonnu,

niti u Washingtonu, amnestirati da

nisu znali za nas u Banjaluci i Posa-

vini. I evo moga pitanja, danas, svim

politi~arima i lokalnim, na{im

doma}im, i u Hrvatskoj i u Bosni i

Hercegovini ali i u Bruxellesu –

za{to? Moje je temeljno pitanje koje

ne mogu ne postavljati – za{to, u

ime kojih temeljnih principa europ-

ske uljudbe, uporno gazite princi-

pe?

Ja sam zabrinut za budu}nost Eu-

rope, to moram s ovoga mjesta re}i,

jer mi smo samo jedan mali seg-

ment, jedan mali pokazatelj, ali vrlo

prepoznatljiv, ozbiljan pokazatelj

duboke krize europske civilizacije

tj. me|u europskim politi~arima.

Kod njih mi nedostaje odlu~nost,

vjerodostojnost, po{tenje, ~estitost.

Ako ne{to odlu~e treba i znati {to

odlu~uju pa da to onda provedu u

djelo. Znam da su, tako|er, samo

ljudi, ali me ‘alosti da su naj~e{}e

interesi daleko u prvom planu pa

tek onda principi. Koliko }u puta

~uti »Biskupe, niste vi u Bosni

uop}e va‘ni za nas, nas zanima Sau-

dijska Arabija, a ne Bosna, vi nema-

te ulja«. »Jesmo li mi za vas ljudi?«

»Jeste za mene, ali za moga pre-

dsjednika, ili moju vladu niste« –

ka‘e mi ovaj ili onaj diplomata.

Za{to nisam? Za koga vrijede

ljudska prava? Za{to ne vrijede za
~ovjeka u Banjoj Luci, u Bosanskoj
posavini, u Bosni i Hercegovini ili
pak i u Hrvatskoj. Jer, i u Hrvatskoj,
kao {to i sami znadete, jo{ uvijek
ima praznih ku}a, opusto{enih
ku}a, nema u njima onih kojima te
ku}e pripadaju.

I zato me jako ‘alosti, ne mogu to
ne izraziti ovdje, da su podaci koje
momentalno imam u rukama, kad je
u pitanju povratak ljudi, konkretno
u Bosansku posavinu i banjalu~ku
regiju, vi{e nego porazni. I da, za-
pravo, pokazuju da su zakazali svi
oni zadu‘eni za provo|enje me|u-
narodnih dogovora i, dakako, me|u-
sobnih dogovora. Sigurno imaju za
to i odre|eno isprike, ali istina ih ne
mo‘e ispri~ati. Morali su biti jako
prepoznatljivi da ka‘u ljudima –
urbi et orbi – »ljudi obespravljeni,
ljudi prognani, ljudi bez ku}e i
ku}i{ta, ljudi bez posla, ljudi bez
nade – ne mo‘emo; ~inimo sve
zajedni~ko odlu~no, ali ne mo‘emo
jer su se isprije~ile barikade ja~ih
od nas.«

Ne mo‘emo odustati niti odu-
stajemo od po{tovanja temeljnih
ljudskih prava, jer bi to zna~ilo po-
gaziti samoga sebe u sebi pa,
dakako, onda i ~ovjeka pored sebe.
Posebno ne mo‘emo odustati od vla-
stitog indentiteta, a to uklju~uje
nu‘no i zavi~aj i imovinu te slobodu
odlu~ivanja i ‘ivot dostojan ~ovjeka.

Kada se samo sjetim ovih najno-
vijih na{ih dogovora, u Banja Luci
potpisanog dogovora izme|u ovdje

nazo~noga gospodina ministra Picu-
le, i premijera Republike Srpske,
Dodika, pred o~ima i gospo|e Albri-
ght, u ime vlade Sjedinjenih Dr‘ava
– da }e se u idu}a tri mjeseca vratiti
dvije tisu}e Hrvata u Republiku Srp-
sku i da }e se toliko vratiti Srba u
Hrvatsku. Kad vidimo konkretne
brojeve koje su UNHCR, OHR i
SFOR izdali nedavno (zadnji njihov
izvje{taj od 8. kolovoza) onda
mo‘emo vidjeti doista porazne
rezultate. Jer, oni govore da su se u
{est mjeseci, a ne u tri mjeseca (dak-
le od 1. 1. do 30. 6. ove godine) u
Republiku Srpsku vratila samo 474
Hrvata. Tu ima 6554 Bo{njaka i osta-
lih 249. Tu, na jednoj zajedni~koj
listi, stoji koliko se vratilo u Federa-
ciju, koliko u Republiku Srpsku i u
cijelu Bosnu i Hercegovinu – od
prognanika da se vratilo u Repu-
bliku Srpsku od 1996. godine do
2000. godine do konca 6. mjeseci,
slovom i brojkom, 1090 Hrvata, od
220 tisu}a, kako mi u crkvi kato-
li~koj barem imamo broj kada su u
pitanju katolici (koliko je me|u
njima Hrvata koliko je drugih, ali
vi{e-manje je tu negdje taj broj).

Ponavljam, ne ‘elim govoriti ni u
kojem slu~aju samo u ime katolika i
Hrvata, iako sam kao biskup kato-
li~ki i Hrvat domicilni, banjalu~ki,
zadu‘en za njih. Jednostavno, tako,
‘elim di}i i ovdje glas za povratak
Srba i u Hrvatsku odnosno u druge
dijelove Bosne i Hercegovine, kao i
za povratak Bo{njaka i u Banjaluku
i Posavinu, ali i na druga mjesta,
gdje im je njihovo domicilno
prebivali{te. Ne samo danas, nego
sam, zajedno sa subra}om biskupi-
ma, kardinalom Vinkom, koji je
itekako prepoznatljiv glas iz centra
Bosne i Hercegovine, itekako op-
struiran na‘alost od svojih prvih
susjeda, on je barem opstruiran.
^ini mi se, na{i politi~ari to uop}e
ni ne znaju, jer dosad su uporno –
barem oni klju~ni ljudi – opstruirali
meni pravo da budem u Banjaluci.
Ako se meni poru~uje – do|e se u
Banjaluku i poru~uje preko televi-
zije Republike Srpske – {to rade
ostali Hrvati u Banjaluci, onda se ja
pitam tko je opunomo}io toga hrva-
tskoga predstavnika u Bosni i
Hercegovini da mene negira kao
~ovjeka, a pogotovo kao ~lana svoga
naroda.«

Osporavati ~ovjeku pravo na
zavi~aj zlo~in je protiv ~ovje~nosti
po me|unarodnom pravu, nastavio
je biskup Komarica, te istaknuo
kako postoji opstrukcija povratka u

POVRATAK PROGNANIKA
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OKRUGLI STOL

Republiku Srpsku. Najve}i dio po-
vratnika ne mo‘e u}i u svoje ku}e i
stanove jer su o{te}eni ili zauzeti,
pa su smje{teni kod rodbine i po-
vratnika. Dosad su se uglavnom
vra}ale starije osobe, no povratnici
nemaju nikakvog prava na pomo}
(smje{taj, hrana), a najve}im dije-
lom ‘ive od pomo}i Caritasa ili rod-
bine iz inozemstva. Od oko 2800
podnesenih zahtjeva za povratak u
ku}e ili stanove, dosad je doneseno
tek 629 rje{enja, ali je stvarno
vra}eno tek 48 ku}a i isto toliko sta-
nova te jedna vikendica. Oko 90
posto popravljenih ku}a nema
struju, mnogi su putovi u vrlo lo{em
stanju, nema autobusnih linija,
{kole i ambulante nisu popravljene
niti su stvoreni infrastrukturni
uvjeti za povratak, a gotovo ni jedan
povratnik nije na{ao posao ili se
vratio na radno mjesto s kojega je
bio otpu{ten na po~etku rata, pod-
vukao je biskup Komarica. U Mini-
starstvu za izbjegle i raseljene Repu-
blike Srpske, koje rje{ava zahtjeve
za povratak imovine Hrvata, Bo{-
njaka i drugih manjina rade ve}i-
nom srpske izbjeglice, koje nemaju
interes za brzo rje{avanje zahtjeva, a
poku{aji da se tu postave predstav-
nici drugih naroda nisu urodili plo-
dom. Mnoge ku}e Hrvata, Muslima-
na i drugih manjina zauzeli su mini-
stri Republike Srpske, pripadnici
njihove vojske i policije, direktori
firmi te slu‘benici administracije.
Ve}i broj Srba vratio se na podru~je
Drvara, Glamo~a i Grahova, i
njihove je ku}e popravila me|u-
narodna zajednica, a u banjalu~koj
regiji u ku}ama Hrvata, Muslimana

i drugih manjina ostala su njihova
djeca. Samo u Banjaluci ima oko
150 katoli~kih obitelji i ne{to vi{e
Bo{njaka koji su cijelo vrijeme rata
bili u tom gradu, ali su istjerani iz
svojih ku}a i stanova i jo{ uvijek se

ne mogu u njih vratiti, naglasio je

biskup Komarica.

• Zlo~in je oduzeti ~ovjeku
pravo na dom jer to pravo,
ba{ kao i pravo na ‘ivot, ne
smije biti pitanje politi~kog
manipuliranja.

Oslobo|ene ku}e i stanovi prija{-
nji su stanari namjerno o{tetili te je
redovito potrebna velika pomo} za
njihov popravak. Od pomo}i koju
Republici Srpskoj pru‘a me|u-
narodna zajednica nije, ka‘e biskup,
popravljena niti jedna ku}a, a za
popravak ku}a Hrvata upu}uje se
na hrvatske politi~are. S druge stra-
ne, nastavio je biskup, Caritas je
dosad popravio oko 1800 ku}a u
Federaciji BiH u Jajcu vi{e od 500
ku}a i neke {kole, u Sanskom Mo-
stu vi{e od 300 ku}a, u Biha}u 320
ku}a, a u Republici Srpskoj npr. u
selu Mi~ije (Bosanskogradi{ka
op}ina) 36 ku}a, {kolu, crkvu, u
[imi}ima 62 ku}e (radovi su u
toku), Ivanjskoj 16 ku}a, 30 ku}a u
selu Kola{i, 32 u Banjaluci, u Ljubiji
vi{e od 200 ku}a itd. Spomenuo je i
novi program malih popravaka stoti-
ne ku}a u Bosanskoj Gradi{ci, Ba-
njaluci i Kotor Varo{u, te pomo} u

materijalu za popravak ku}a onih
ljudi koji su cijelo vrijeme rata osta-
li u Banjaluci. Ne manje va‘na je i
pomo} u pokretanju malog podu-
zetni{tva kroz vlastito savjetovali{te
za malo poduzetni{tvo, i konkretnu
pomo}, uredi za mlade u sedam
mjesta banjalu~ke regije, medicin-
ska skrb (ambulanta u ku}i biskup-
skog ordinarijata), briga za vi{e od
450 starih i nemo}nih osoba s
podru~ja op}ina Banjaluke, Kotor
Varo{i, Bosanske Gradi{ke i Prijedo-
ra.

Po mi{ljenju biskupa Komarice
ovaj je »Okrugli stol« itekako obe-
}avaju}i i budi novu nadu za mnoge
obespravljene Hrvate Bosanske po-
savine i banjalu~ke regije, ali i dru-
gih podru~ja BiH. Naglasio je kako
od Hrvatske, a i me|unarodne zajed-
nice, o~ekuje ne samo materijalnu
pomo}, ve} i provo|enje onoga {to
je dosad potpisano. Predlo‘io je da
se, u zajedni~koj rezoluciji koja bi
se eventualno donijela nakon ove
rasprave, uva‘e neke njegove suge-
stije kao npr. da se odlu~no inzistira
na provo|enju povratka onih koji su
ostali u svom zavi~aju, a ne mogu u
svoje ku}e, ali i onih koji su istjera-
ni iz svojih ku}a i sada ‘ive u dru-
gim sredinama. Uz to, {to prije valja
pri}i konkretnoj realizaciji dosad
donesenih odluka o delo‘aciji, te
pru‘iti materijalnu pomo} povratni-
cima u gradnji ku}a i uop}e za ‘ivot,
otvarati nova radna mjesta. Tako|er
je nu‘no otvoriti generalni konzulat
u Banjaluci, i organizirati sli~an
okrugli stol u Sarajevu i Banjaluci
kojemu bi bilo nazo~no i izaslanstvo
Republike Hrvatske.

U nastavku rije~ je dobio jo{

jedan uvodni~ar – ministar vanjskih

poslova Republike Hrvatske, Toni-

no Picula. U kra}em istupu mini-

star je najprije pozdravio biskupa

Komaricu kao ~ovjeka koji svojim

djelom iz dana u dan svjedo~i {to

iskreno zna~i vjerovati i boriti se za

pravo svakog ~ovjeka na dostojan-

stvo i  na dom. Dr‘i kako je biskup

Komarica bio najve}a snaga opstoj-

nosti hrvatskoga naroda na po-

dru~ju banjalu~ke biskupije u vre-

menima kada se njihov opstanak

~inio bezizglednim, a svjedoci smo

da i danas situacija nije mnogo

lak{a.

• U Hrvatsku se vratio vi{e-
struko ve}i broj izbjeglica ne-
go Hrvata u Republiku Srp-
sku.

Proces povratka je pogre{no
postavljen

Dr‘i kako je zlo~in oduzeti ~o-
vjeku pravo na dom, te kako to pra-
vo, ba{ kao i pravo na ‘ivot, ne smije
biti pitanje politi~kog manipulira-
nja. Rekao je kako }e Vlada RH na-
praviti sve {to mo‘e i {to je sposob-
na da olak{a povratak ku}ama svi-
ma koji to ‘ele, prije svega, stvara-

njem sigurnog i stabilnog dru{tva,
ali i provedbom zakonskih propisa
koji }e proces povratka u~initi
br‘im i bezbolnim. U tom smislu
Hrvatska je izmijenila zakonske
odredbe vezane uz proces povratka
jam~e}i prioritet prava vlasni{tva
nad pravom zaposjedanja i izjed-
na~iv{i sve ratne stradalnike u ob-
novi i u svim ostalim pravima veza-
nim uz povratak. Podsjetio je zatim
kako je u prolje}e ove godine potpi-
sao s premijerom srpskog entiteta
Miloradom Dodigom zajedni~ku
izjavu pred visokim predstavnicima
me|unarodne zajednice kojom su
se obvezali na olak{avanje procesa
povratka. Taj je proces, na‘alost, jo{
uvijek jednostran, jer je nepobitna

TONINO PICULA, ministar vanjskih poslova Republike Hrvatske
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~injenica da se u Hrvatsku vratio
vi{estruko ve}i broj izbjeglica (hrva-
tskih gra|ana srpske narodnosti)
nego Hrvata u Republiku Srpsku,
podvukao je ministar Picula. U skla-
du sa spomenutom zajedni~kom
izjavom, Vlada RH je odobrila povra-
tak za 2013 osoba, a najsvje‘iji poda-
tak pokazuje da su se dosad vratile
1154 osobe. Istodobno u Republiku
Srpsku ukupno se vratilo 223 Hrva-
ta, a u ovoj godini 153. Hrvatska
Vlada ima skromne mogu}nosti da
realizira i ostvari me|unarodne do-
govore izvan granica Republike Hr-
vatske, ali to nikako ne zna~i da je
zaboravila i zanemarila ~injenicu
kako je povratak jedne grupe izbje-
glih i prognanih osoba vezan uz
ostanak ili povratak druge grupe,
rekao je Picula. Hrvatska Vlada ne
mo‘e dopustiti umna‘anje ljudske
nesre}e i zato }e u svakom dijalogu
s me|unarodnom zajednicom ubu-
du}e, kao i dosad, nagla{avati kako
se skrb za jednog povratnika auto-
matski multiplicira za skrb za izbje-
glu osobu koja je odlu~ila trajno
ostati u svom novom boravi{tu ili bi
se ‘eljela vratiti, a za to nema
politi~kih i materijalnih uvjeta. Dr‘i
kako je povratak ljudi, prije svega,
ovisan o povratku povjerenja me|u
ljudima, narodima i dr‘avama na
ovom prostoru. A na upit {to Hrva-
tska mo‘e u~initi da se po~ne
rje{avati tegoban problem o kojem
je ovdje rije~, odgovara da je to
mogu}e, prije svega, vlastitom de-
mokratizacijom i cjelovitim susta-
vom za{tite temeljnih ljudskih pra-
va. Ukoliko narodi na ovim prostori-
ma i njihove politi~ke zajednice ‘ele
biti dio Europe i razvijenog svijeta
moraju zadovoljiti neke uvjete tzv.
pravila puta demokratskog dru{tva i
preuzeti svoje obveze i odgovorno-
sti, naglasio je ministar Picula.
Vjerodostojnost takve demokratiza-
cije ovisit }e, me|u ostalim, i o spo-
sobnostima da stvore povoljne
uvjete za povratak svojih gra|ana,
izbjeglica i prognanika. A tu je i
velika odgovornost me|unarodne
zajednice, koja svojim postupcima
ne smije deformirati razloge i ci-
ljeve zbog kojih djeluje u Republici
Hrvatskoj i BiH.

Bez uvjeta za ‘ivot nerealno
je o~ekivati povratak

Nakon uvodni~ara prvi se za rije~
javio Jozo Vidak, predsjednik Udru-
ge prognanih i izbjeglih povratnika

– Doboj-sjever. Ka‘e kako su pro-
gnani i izbjegli op}ine Doboj-sjever,
kao i cijele Bosanske posavine, a i
{ire ogor~eni i razo~arani jer su
svjesni da su konci njihove sudbine
vu~eni sa strane, a oni koji su ih
vukli jo{ nisu ponijeli svoj dio odgo-
vornosti. No, vjera u povratak
ku}ama jo{ ih ne napu{ta. Proces
povratka je pogre{no postavljen jer
se, nastavlja Vidak, prvo zagovara
‘elja za povratkom, a tek onda
spominje stvaranje uvjeta za to. I
sve dok je tako, i dok se u prvi plan
ne stave uvjeti koji }e utjecati na
svijest i ra|ati pove}anu ‘elju za
povratkom ku}i, proces povratka }e
tapkati u mjestu. Prisutno je, ka‘e, i
nezadovoljstvo organizirano{}u iz-
bjegli~ke populacije, kako u Bosan-
skoj posavini tako i u banjalu~koj
regiji, a i {ire, jer nema nikakve
koordinacije me|u velikim brojem
zajednica i udruga prognanih i
izbjeglih. Spomenuo je na kraju i
nedovoljnu anga‘iranost onih koji
imaju sredstva i metode za  stvara-
nje uvjeta za povratak, misle}i tu u
prvom redu na predstavnike me|u-
narodne zajednice. Udruge i zajedni-
ce prognanih i izbjeglih nemaju pra-
vo zatvarati o~i pred problemima
niti bje‘ati od svog dijela odgovor-
nosti, nego moraju u~initi sve da
prona|u ljude koji su dostojni
povjerenja prognanih i izbjeglih pa
uz njihovu pomo}, kao i pomo} svih
dobronamjernih iz Hrvatske i BiH te

me|unarodne zajednice, poku{aju

polako uzeti konce sudbeine u svoje
ruke, zaklju~io je gosp. Vidak.

• Proces povratka je po-
gre{no postavljen jer se prvo
zagovara ‘elja za povratkom,
a tek onda se spominje
ostvarivanje uvjeta za to.

Zatim je u ime Zavi~ajnog kluba
op}ine Bosanski Brod govorio Zdra-
vko Marini}. Ustvrdio je kako je
aneksom 7. Daytonskog sporazuma
svima zajam~eno pravo na povratak,
pa tako i povratnicima u Bosansku
posavinu, ali je pro{lo pet godina, a
od me|unarodne zajednice u BiH
nema organizirane obnove niti
kakvog ve}eg i izra‘ajnijeg povratka
u Posavinu. Marini} je to potkri-
jepio podatkom po kojem je prije
izbijanja rata na prostoru op}ina
Bosanski Brod i Derventa ‘ivjelo
vi{e od 40.000 Hrvata, a tu su me|u-
narodni donatori bili »jako dare‘-
ljivi« pa su popravili samo 20-tak
ku}a i to one s najminimalnijim
stupnjevima o{te}enja. Bosanska je
posavina siro~e o kojem me|u-
narodna zajednica ne vodi ra~una,
ka‘e Marini}, a to se vidjelo i iz
nedavnog posjeta {estorice velepo-
slanika iz bogatih europskih zema-
lja. Oni su obi{li nekoliko povrat-
ni~kih mjesta u BiH, a u poharanu i
opusto{enu Bosansku posavinu
nisu ni kro~ili. Mnogi donatori dola-
ze i odlaze, obe}avaju}i pomo}, ali
kad treba do}i do realizacije pojedi-
nih programa donatori nestaju ili
izmi{ljaju svakojake razloge da ne
ulo‘e sredstva u hrvatski dio Bosan-
ske posavine. Jedina je iznimka do-
nacija Ureda hrvatskog ~lana Pred-
sjedni{tva BiH gospodina Ante
Jelavi}a koji donira 100 ku}a na
podru~ju Bosanske posavine. No, i
tu ima velikih te{ko}a u realizaciji
programa, budu}i da se neke ku}e
moraju graditi po nekoliko puta jer
ljudi koji sada ‘ive u Bosanskoj po-
savini, grade}i svoje ku}e ru{e i
devastiraju ku}e povratnika Hrvata
uzimaju}i gra|evinski materijal, jer
za 20.000 DEM pomo}i koju dobiju
za tu svrhu nikomu ne moraju pod-
nijeti ra~une.

Uklju~ivanje me|unarodne
zajednice

Potom je govorio ministar za
ljudska prava i izbjeglice Bosne i

POVRATAK PROGNANIKA
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Hercegovine Martin Ragu‘. Kvalite-

tu ovog skupa vidio je u tome {to se

na njemu nalaze politi~ke i druge

udruge te {to se problematika treti-

ra kao op}enacionalna i strate{ka.

Smatra da Republika Hrvatska ima

legitimno i legalno pravo pokretati

ovakve rasprave, budu}i da je

tijekom rata brinula o vi{e stotina

tisu}a izbjeglica, ne samo Hrvata,

na ~emu je zahvalio. Mi{ljenja je da

odluka o konstitutivnosti BiH mo‘e

biti realizirana ako }e postojati

biolo{ka supstanca, te da }e bez

ljudi sva formalna nastojanja biti

vrlo limitirana. Zbog toga bi povra-

tak morao biti najve}i mogu}i prio-

ritet hrvatske nacionalne politike,

kako u Zagrebu, tako i u BiH, ka‘e

gosp. Ragu‘. Uvjet reagiranja i ja~eg

anga‘mana me|unarodne zajednice

oko problema povratka vidi u iz-

gradnji infrastrukture na podru~ji-

ma za povratak, te ja~em uklju~iva-

nju Sabora i Vlade Republike Hrvat-

ske, kako bi sporazumi ministara

vanjskih poslova Hrvatske i pre-

mijera Republike Srpske bili po-

maknuti na razinu Republika Hrva-

tska – BiH. Istaknuo je da se BiH

mora razvijati kao dr‘ava hrvatskog

naroda i hrvatskih institucija. Te-

meljnom pretpostavkom povratka

dr‘i za{titu ljudskih prava, za koja

ka‘e da su u BiH na vrlo niskoj razi-

ni, a dio Europe }emo postati samo

ukoliko po{tujemo me|unarodne

konvencije i standarde, konstatira

gosp. Ragu‘. Nagla{ava da hrvatski

narod u BiH nije vi{e prepreka po-

vratku, argumentiraju}i to poda-

tkom da se na hrvatska podru~ja

vratilo 40 posto prognanih, a tek tri

posto u Republiku Srpsku te deset

posto na bo{nja~ki dio BiH. Nije u

redu, ka‘e, da se Hrvati ne mogu

vratiti, dok je to drugim narodima

omogu}eno te predla‘e da Sabor i

Vlada Republike Hrvatske, te Vlade

Federacije BiH i Republike Srpske

po tom pitanju preuzmu svoj dio

odgovornosti. Provo|enje imovin-

skih zakona u BiH ocijenio je vrlo

slabim, {to dokazuje da jo{ ne pos-

toji pravna dr‘ava. Predlo‘io je suk-

ladno tome, da se u Hrvatskoj orga-

niziraju skupovi koji }e razmatrati

tu materiju kako bi se do{lo do ope-

rativnijih zaklju~aka koji bi pratili

rje{avanje navedenog problema,

tretiraju}i ga kao problem op}e na-

cionalne opstojnosti Hrvata u Bosni

i Hercegovini, zaklju~io je ministar

za ljudska prava i izbjeglice BiH.

• Republika Hrvatska ima
legitimno i legalno pravo po-
kretati ovakve rasprave, bu-
du}i da je tijekom rata brinu-
la o vi{e stotina tisu}a izbje-
glica.

Tema dana{njeg okupljanja je

poku{aj definiranja svih bitnih pita-

nja s kojima se susre}e, kako Bosna

i Hercegovina, tako i cjelokupna re-

gija, rekao je dopredsjednik Federa-

cije BiH Ivo Andri}-Lu‘anski. Po-

vratak prognanih i raseljenih osoba

na njihova prijeratna ognji{ta

nazvao je samom biti uspje{nosti

provedbe Daytonskog sporazuma i

svih akata koji su u funkciji uspo-

stave dr‘avno-pravnih elemenata

Bosne i Hercegovine kao samostal-

ne, suverene dr‘ave. Smatra da od-

govor na pitanje povratka progna-

nika i izbjeglica nije samo osigu-

ranja krova nad glavom za one koji

se ‘ele vratiti. Potrebno je osigurati

egzistencijalne parametre koji bi

omogu}ili ‘ivot dostojan ~ovjeka,

sukladno dana{njim standardima i

mogu}nostima Bosne i Hercego-

vine, ka‘e dopredsjednik Federacije

BiH. Osvrnuo se tada na niz pitanja

na koja je siguran da }e, ako ne

danas onda na narednim ovakvim

okruglim stolovima, dobiti odgovor.

Upitao je: Tko su i gdje krivci za sve

doga|aje koji su se desili u ovom

dijelu Europe, a posebice dana{nji

krivci za povratak malog broja Hrva-

ta na prostore Republike Srpske, ba-

njalu~ku regiju i Bosansku posavi-

nu, te gdje je odgovornost premijera

Republike Srpske, gospodina Dodi-

ga i njegove Vlade, koja je izdvojila

sredstva i jo{ dobila dio sredstava

od me|unarodne zajednice za

izgradnju izbjegli~kih naselja? Dr‘i

da povratak nije mogu} ukoliko se

ne omogu}i egzistencijalna sigur-

nost, za koju ka‘e da ne postoje niti

nakon pet godina od potpisivanja

Daytonskog sporazuma. Na kraju

izlaganja gosp. Andri}-Lu‘anski pa-

rafrazirao je biskupa Komaricu te

rekao: »Tko ima snage preuzeti od-

govornost, od politi~kih du‘nosnika

doma}ih i inozemnih, da se na ovaj

na~in cementira jedan od najte‘ih

zlo~ina protiv ~ovje~nosti, oduzima-

nja prava na dom, domovinu i rodni
kraj«.

• Okrugli stol na temu pov-
ratka u Bosansku posavinu i
banjalu~ku regiju je svijetlo
u tami za prognanike s tog
podru~ja.

Sljede}i govornik je bio Drago
Maji}, predstavnik Zajednice udru-
ga prognanih i izbjeglih povratnika

Bosanske posavine. Okrugli stol na

temu povratka u Bosansku posavi-
nu i banjalu~ku regiju dr‘i svjetlom

u tami za prognanike tog podru~ja,

za koje ka‘e da su »ni~iji« i da se
spram njih lo{e odnosi. Naglasio je

da su jedino Ured predsjednika

Jelavi}a te hrvatski du‘nosnici Vla-
de Federacije pokazali razumijeva-

nje za njihove probleme. Naro~ito

lo{e spram prognanika Posavine od-
nosi se Republika Srpska, za koju

ka‘e da ih ne ‘eli niti saslu{ati, a

kamoli pomo}i, tako da Hrvati koji
su se vratili nisu u mogu}nosti dobi-

ti nov~anu pomo} za obnovu ku}a,

te konstatira da je sve bilo samo
pusto obe}anje. Zahvalio je svima

koji su pomogli da se ipak obnovi

stotinjak ku}a, {to je omogu}ilo da
se neki Hrvati vrate. Smatra da je to

nu‘no kako bi srpsko stanovni{tvo

uvidjelo da je povratak neizbje‘an.
Taj povratak va‘an je i zato da ljudi

vide kako Posavina vi{e nije tako

opasna za Hrvate, unato~ tome {to
je i dalje prisutan problem sigurno-

sti u uvjetima ~iste nacionalne poli-

cije i svih ostalih predstavnika vla-
sti. Mi{ljenja je da su od svih strada-

nja Hrvata u donedavnom ratu

najvi{e stradali Hrvati Bosanske
posavine, konkretno Dervente i Bo-

sanskog Broda. Iz Dervente je, ka‘e,

1500 Hrvata dalo svoje ‘ivote kako
bi se obranila Republika Hrvatska u

koju »srpska ~izma« nije zakora~ila.

Toga moramo biti svjesni i dr‘imo
da je Hrvatska du‘na skrbiti o nama

i pomo}i o povratku, konstatira

gosp. Maji}. Sukladno tome, napo-
menuo je da Hrvati Posavine uglav-

nom nisu naselili srpske ku}e u

Hrvatskoj i da ne}e biti imovinskih
problema, te je zamolio za eventual-
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na brza rje{enja glede obnove ku}a

kako bi one do zime bile za stanova-

nje. Jedino rje{enje za uspostavu
mira u BiH vidi u kantonizaciji
dr‘ave, a za sada{nje postignuto sta-
nje ka‘e da je neodr‘ivo.

Sudbina BiH mora se
rje{avati me|u njenim
konstitutivnim  narodima

Sudbina Bosne i Hercegovine
mora se rje{avati unutar nje same,

me|u njenim konstitutivnim narodi-

ma, a tek se onda mo‘e o~ekivati da

}e me|unarodna zajednica pomo}i,

smatra Gradimir Gojer, potpred-

sjednik SDP-a BiH. U nastavku izla-

ganja predlo‘io je da bi do zime tre-

balo organizirati dva skupa. Jedan u

Sarajevu, a jedan u Banjoj Luci. Pu-

tem skupova reklo bi se premijeru i

Vladi Republike Srpske kako nisu u

pravu i da zaobilaze istinu te da

nisu na nivou pregovara~a s me|u-

narodnom zajednicom, ve} je me|u-

narodna zajednica talac njihove kri-

ve politike, isti~e gosp. Gojer. Drugo

{to je predlo‘io jest da se obi|u

najugro‘enije kategorije hrvatskog

pu~anstva te da se na temelju toga

napravi strategija pomo}i tim

ljudima, u suradnji s resornim mini-

starstvima Republike Hrvatske i

BiH. Istaknuo je i da svako daljnje

pregovaranje Republike Hrvatske s

entitetom Republika Srpska smatra

nastavkom njene agresije na dr‘avu

Bosnu i Hercegovinu.

Do sada je iznijeto mnogo patnji

ljudi koji su pre‘ivjeli strahote rata,

rekao je Andreas Luk{a, v.d. bisku-

pa Evangeli~ke crkve u Republici

Hrvatskoj. Nastavio je kako povijest

dr‘i u~iteljicom ‘ivota, ali da se boji

da ljudska bi}a iz nje ni{ta ne u~e.

Osvrnuo se tada na povijest

Evangeli~ke crkve na ovim prostori-

ma, rekav{i kako su evangelici rase-

ljavani jo{ za vrijeme njema~ke oku-

pacije, a prvi evangeli~ki biskup

strijeljan je 1945. godine. Zbjeg je,

ka‘e, kao dijete pro{ao i sam, te se

uvijek divi ljudima koji ostaju na

svom ognji{tu, bez obzira na opa-

snosti koje im prijete. Kao primjer

za to naveo je biskupa Komaricu.

Istaknuo je da se Evangeli~ka crkva

zalagala da svijet sazna kako se

ovdje vodi Domovinski rat, a ne vjer-

ski ili gra|anski. U sklopu toga

uvijek su pomagali preko svojih

me|unarodnih institucija. [to se

ti~e projekata za pomo} Srbima te

Hrvatima iz BiH koji se nalaze u Re-

publici Hrvatskoj, pozdravio ga je,

jer smatra da su svi gra|ani Hrva-

tske ukoliko je priznaju kao svoju

dr‘avu.

Niz pogre{nih polazi{ta
I Kre{imir Zubak, ~lan izaslan-

stva Federacije BiH pridru‘io se
pozdravima i zahvalio na organiza-
ciji ovog skupa u smislu podr{ke,
razumijevanja i solidariziranja s
problemima Hrvata Bosanske posa-
vine i banjalu~ke regije. Smatra da
je pro{lo vrijeme pateti~nog izno{e-
nja {to su Hrvati sve pro{li, od
optu‘ivanja drugih do kritiziranja
Daytonskog sporazuma. Treba po}i
od stvarnog stanja koje jeste i utvr-
diti mjere i aktivnosti kojima }e se
to stanje prevladati. Mi{ljenja je da
se problem povratka u Posavinu i
banjalu~ku regiju ne}e tako dugo
rije{iti, dok vlast u Republici Hrva-
tskoj ne bude imala jasnu i definira-
nu politiku spram BiH i spram Hr-
vata u BiH. Hrvatska vlast nema
razra|enu koncepciju kako realizi-
rati tu politiku u odnosu na pretho-
dnu vlast, tako da neki istupi du‘no-
snika RH asociraju na nastavak sta-
re politike, zaklju~uje gosp. Zubak.
Ka‘e, kako je Republika Hrvatska
potpisnica Daytonskog sporazuma,
a njegova realizacija pretpostavlja
povratak Srba u Hrvatsku i povratak
Hrvata u BiH, te dr‘i da je besmisle-

no tvrditi kako se Hrvatska ne bi
trebala baviti ovim problemom.
Pogre{nim je ocijenio i tvrdnje da se
za sada{nje stanje u kojem se nalaze
Hrvati iz BiH krivi biv{a vlast te da
se sada{nja vlast optu‘uje da za njih
ne ‘eli preuzeti odgovornost i ispra-
viti ih. Daytonski sporazum je
nazvao lo{im, ali smatra da ga
zajedni~kom akcijom mo‘emo pro-
mijeniti. Gre{ka je, dr‘i i to {to Re-
publika Hrvatska odluku o povratku
ili ostanku Hrvata iz BiH u Hrva-
tskoj prepu{ta samim ljudima. Na
taj na~in, tvrdi gosp. Zubak, desti-
mulira se povratak koji je od intere-
sa za sve. Umjesto navedenog, suge-
rirao je da Hrvatski dr‘avni sabor
utvrdi jasnu politiku spram BiH, da
Sabor utvrdi jasne zadatke Vladi
kako bi ona izna{la sredstva da se ta
politika i realizira.

• Pro{lo je vrijeme pa-
teti~nog izno{enja {to su sve
Hrvati pro{li, od optu‘ivanja
drugih do kritiziranja Day-
tonskog sporazuma. Umjesto
toga potrebno je utvrditi
stvarno stanje i poku{ati ga
prevladati.

Ilija Bari{i} svoje je izlaganje
koncentrirao na problem Bosan-
skog Broda govore}i u ime progna-
nih s tog podru~ja. Ka‘e kako je
zaprimljeno 13 tisu}a zahtjeva za
povratak stanovnika u taj grad. Dr‘i
da bi upravo u Brodu moglo do}i do
odmatanja klupka povratka, na
na~in da gospoda Picula i Dodig
rije{e povratak Srba u zapadnu Bo-
snu, ~ime bi se otvorila mogu}nost
rastere}enja Slavonskog Broda, koji
ima veliku koncentraciju izbjeglica.
U situaciji u kakvoj se Bosanski
Brod danas nalazi, te{ko da }e se
netko odlu~iti na povratak, jer se
povratnicima jako malo nudi, kon-
statira gosp. Bari{i}. Na kraju je
rekao da optimizam predstavljaju
zadnja ulaganja u oko 215 objekata,
koja je omogu}ila me|unarodna
zajednica u suradnji s Republikom
Srpskom, a radi se i na obnovi oko
35 do 40 stambenih objekata.

I malo svjetlijih tonova
Tomislav Antunovi} je pozdravio

prisutne a posebno biskupa Komari-
cu koji je, podsjetio je, danima,

POVRATAK PROGNANIKA
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mjesecima i godinama molio dr‘ave
BiH, Hrvatsku i ~itav svijet da po-

mognu u {to br‘em zapo~injanju

rje{avanja nastalih problema.

Predstavio se. Predsjednik je

Udruge br~anskih Hrvata. U tom je

podru~ju situacija ne{to bolja, ka-

zao je, i iznio da se Udruga oslanjala

na pomo} me|unarodne zajednice

na ~emu joj ovom prilikom zahva-

ljuje.

Prema njegovim rije~ima, sela

zapaljena u vrijeme srpske okupa-

cije obnovljena su u 50 do 60 posto

slu~ajeva, dijelom donacijom me|u-

narodne zajednice, a dijelom i samo-

obnovom.

U godinu dana vratila se polovica

stanovni{tva a ostalima koji to do

tada nisu u~inili, supervizor je za-

prijetio da }e njihove ku}e, ukoliko

se u njih ne vrate, biti iznajmljene

Srbima iz Jajca, Sarajeva i drugih

mjesta. Ova je prijetnja urodila plo-

dom, rekao je, {to je primjer da se

mo‘e napraviti i vi{e.

Kako danas stvari stoje, u Br~koj

policiji i dr‘avnoj upravi vi{e je Hr-

vta nego ikada prije. To dokazuje da

se situacija dosta popravila te da se

stanje normalizira. No, u svojim

kontaktima, predstavnici Hrvatske

trebaju tra‘iti od predstavnika Re-

publike Srpske da utje~u da se po-

vratak jo{ vi{e ubrza.

• U svojim kontaktima
predstavnici Hrvatske trebaju
tra‘iti od predstavnika Re-
publike Srpske da utje~u da
se povratak jo{ vi{e ubrza.

U Br~kom se sada osigurava po-
vratak u vlastitu ku}u u roku mje-

sec dana, i primjenom delo‘acije, ali

jo{ vi{e treba poraditi na dvosmjer-

nom povratku.

Za jednaka prava povratka
Vlado Glava{ je upozorio na

mogu}nost da Hrvati u Bosni posta-

nu nacionalna manjina. U tome,
rekao je, potpoma‘e Republika Hr-
vatska jer ne brine dovoljno ozbiljno
o sigurnom povratku Hrvata, a o
tome istovremeno vodi ra~una kada
se radi o povratku Srba u Republiku
Hrvatsku. Pri tome »baca« Hrvate na

ulicu i ostavlja ih bez budu}nosti. U

svemu je najodgovornija me|u-

narodna zajednica jer je, ustvari,

priznaju}i zlo~ina~ki re‘im Repu-

blike Srpke priznala etni~ko »~i{}e-

nje« Bosne i Hercegovine, i zapravo

nagradila one koji su izazvali rat na

ovim prostorima. Nju je, na‘alost,

priznala i Republika Hrvatska i pri-

mila njihovog predstavnika kao pre-

dsjednika jedne dr‘ave.

Gospodin Glava{ sugerira da Re-

publika Hrvatska zauzme ozbiljnije

stajali{te glede po{tovanja jednakog

prava na povratak, te me|unarodnoj

zajednici, koja snosi moralnu odgo-

vornost jer u povratku daje prednost

samo Srbima, postavi uvjete i ter-

min povratka. U protivnom se za

godinu ili dvije mo‘e o~ekivati da

Hrvati postanu manjina, bez ikak-

vog prava glasa.

U diskusiju se uklju~io predsje-

datelj i zamolio govornike, unato~

razumijevanju za prisutne emocije,

da vode ra~una da nikoga ne po-

vrijede. Dodao je – sada se tra‘i

rje{enje za izlaz iz postoje}e situa-

cije, a ukazivanje na gre{ke iz

pro{losti do njih ne}e dovesti.

Milan Kova~, predsjednik Odbora

za useljeni{tvo Hrvatskoga dr‘av-

nog sabora, zahvalio je organizatori-

ma skupa jer smatra da diskusija

ide u prilog radu Odbora na ~ijem je

~elu.

Otkada obavlja tu du‘nost, mnogi

su dolazili tra‘e}i rje{enje svoje si-

tuacije, a nju je, kako re~e, mogu}e

rije{iti jedino promjenom zakona.

Odbor je zato uputio neke od svojih

zaklju~aka Vladi, naro~ito u svezi s

pitanjima mirovina prognanih Hrva-

ta iz Bosne i Hercegovine. Do sada

nije dobio odgovor, a ljudi ne mogu

~ekati, rekao je zastupnik Kova~.

Smatra da Republika Hrvatska

mora svojim gra|anima osigurati

potrebni minimum za opstanak i ne

ukidati im jedine prihode. Naime,

isplata mirovina u Banjoj Luci kasni

ve} {est mjeseci, a toliko na{ protje-

rani ~ovjek ne mo‘e ~ekati.

Tako|er, smatra da im se ne

smije ukidati zdravstveno i socijal-

no osiguranje, pogotovo {to su u

me|uvremenu ro|ena djeca koja se

tu {koluju.

Apelirao je stoga na ujedinjavanje

udruga kako bi zajedni~ki mogle od

Vlade zatra‘iti financijsku pomo}, i

tako biti prepoznatljiv partner u

radu Odbora za useljeni{tvo.

Ideja koja nema alternative
Zastupnik dr. Anto Kova~evi} se

s izrazima po{tovanja obratio pred-
sjedniku Sabora, ministrima i
biskupu Komarici.

Zahvalu u ime demokr{}anske
ideje, solidarnosti s prognanima,
izbjeglima, poni‘enima i uvrije|e-
nima, uputio je biskupu Komarici,
Katoli~koj crkvi u Bosni i Herce-
govini, kardinalu Vinku Pulji}u, fra-
trima »Bosne srebrene« i svima koji
su se zauzimali za o~uvanje prava
hrvatskog ~ovjeka na svoju domovi-
nu Bosnu i Hercegovinu.

Podsjetio je da su Hrvati u Bosni
autohton narod i da je Ustav Bosne
i Hercegovine na pravedan na~in
rije{io pitanje jednakopravnosti. Tu
je ideju, podsjetio je, zastupao i u
godinama kada je to bilo svetogr|e,
i smatra je jedinom pravom koja
nema alternative.

• Ideja jednakopravnosti je
jedina prava i ona nema al-
ternative.

No, osnovnim pitanjem smatra
ono koje se ti~e me|unarodne zajed-

nice. Naime – ima li ona politi~ke

volje i}i protiv vlastitog Daytonskog

projekta kojim je zacementiran ge-

nocidni projekt Milo{evi}eve veliko-

srpske koncepcije, i provesti Ustav

Bosne i Hercegovine. Dr‘i kako hr-

vatski narod ima pravo na povratak

u svoje domove, kao i drugi narodi

na tom prostoru, i da je za proces

povratka najodgovornija me|u-

narodna zajednica.

Dr. Mate Grani} je rekao da kao

biv{i ministar vanjskih poslova

mo‘e slobodnije govoriti o pro{lim

doga|ajima i da s vremenske distan-

ce treba uzeti u obzir neke doga|aje

i pregovore.

Bilo je jednostavno u vrijeme

NATO operacije re}i da je Milo{evi}

ratni zlo~inac i da je ideja velike

Srbije odgovorna za rat u Hrvatskoj

i Bosni i Hercegovini i na Kosovu,

ali vrlo te{ko nekoliko mjeseci prije,

kada se balansiralo u pristupu

me|unarodnoj zajednici. U pre-

govorima prije va{ingtonskog spo-

razuma za trajni je mir trebala biti

‘rtvovana Posavina, koridor ispod

@upanje, Prevlaka do Molunata i

Baranja ili uveden kondominijum u

isto~noj Slavoniji, ali to Hrvatska
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nije mogla prihvatiti. Treba znati i

to, rekao je biv{i ministar da je dva

dana prije zavr{etka Daytonskog

sporazuma jedini problem bio

Br~ko. Dogovoreno je da se rije{i

arbitra‘om i kada se ~inilo da }e

pregovori biti neuspje{ni i da }e

do}i do prekida, tomu se usprotivio

gospodin Zubak.

Cijelo je vrijeme, i u najte‘im tre-

nucima etni~kog ~i{}enja, banja-

lu~ko pu~anstvo bilo ~vrsto poveza-

no s biskupom Komaricom. On je

bio simbol opstanka te simbol no-

vog vremena u kojem se svatko

mora vratiti u svoj dom dobrovoljno

i uz punu sigurnost. Dodao je – dok

su Mladi} i Karad‘i} jo{ na slobodi

nema sigurnosti za povratak, nema

iskrenosti u tvrdnjama da se omo-

gu}ava povratak.

Bez financija te‘ak povratak
Mate Gogi} je govorio u ime

Zajednice prognanih, izbjeglih i ise-

ljenih iz Bosanske posavine, auten-

ti~ne zajednice koja je osnovana

1993. godine.

Odgovoriv{i na primjedbu da bi

se zajednice prognanika trebale uje-

diniti, ~emu se ne protivi, navodi da

je 1998. i 1999. godine stvoren velik

broj takvih zajednica a njihovi su

mentori upravo oni koji su do prije

nekoliko mjeseci bili protiv povra-

tka Hrvata u Bosansku posavinu i

sjeverozapadnu Bosnu.

• Hrvati se vra}aju u Bos-
nu i Hercegovinu »na kapalj-
ku«, a Srbi u Hrvatsku i
Federaciju na tisu}e.

Prema njegovim rije~ima, Hrvati
se vra}aju u Bosnu i Hercegovinu

»na kapaljku«, a Srbi u Hrvatsku i

Federaciju na tisu}e, {to je potkri-

jepio broj~anim podacima.

Pokazalo se dobrim, rekao je,

uspostavljanje mje{ovite policije

kao {to je u~injeno u Drvaru nakon

krvavog doga|aja, ranjavanja bisku-

pa Pulji}a. Dr‘i da to treba pro{iriti

i na druga mjesta.

Konstatirav{i kako su propali do-

govori hrvatskih ministara Grani}a

i Picule s Dodigom o povratku,

rekao je da od me|unarodne zajed-

nice treba tra‘iti financijsku pomo}

bez ~ega je, smatra, te{ko provediv

povratak. Od Republike Hrvatske

tra‘i da se dio iz prora~unskog

izdvajanja usmjeri Bosanskoj posa-

vini i sjeverozapadnoj Bosni.

Dr. Berislav Andrijevi} je izvije-

stio da su dosada{nji sabori Hrvata

dali velik doprinos njihovu povra-

tku pa i posljednji nazvan Sabor Hr-

vata Posavine i sjeverozapadne Bo-

sne.

Budu}i da do promjene vlasti nije

bilo mogu}e u~initi ni{ta, dr‘i kako

je sada vrijeme da se na planu po-

vratka u~ini mnogo vi{e.

Prema podacima, u Republiku

Srpsku vratilo se 352 Hrvata i 3250

Bo{njaka, {to je desetorostruko vi{e

(u korist Bo{njaka). Da bi se ti odno-

si promijenili, predla‘e da se pri

Vladi Republike Hrvatske osnuje

tijelo koje bi se brinulo o povratku.

Bilo bi sastavljeno od predstavnika

iz srpskog entiteta jer smatra da ih

na njihova ognji{ta ne mogu vratiti

oni koji su glasovali protiv konstitu-

tivnosti Hrvata i bili protagonisti

politike Herceg-Bosne. Upravo se

njome pridonijelo da se Hrvati isele

iz Banje Luke.

Dr‘i da povratak mora biti potpo-

mognut u financijskom i sigurno-

snom smislu, iskazav{i protivljenje

da ih se od izbjeglica pretvara u use-

ljenike smje{tene u izgra|ene ku}e

(rezervate) ako imaju svoje vlastite

ku}e i u njih se ‘ele vratiti. U istom

smislu trebaju djelovati sve tri stra-

ne, a Daytonski sporazum treba do-

puniti jer neke njegove odredbe vi{e

ne odgovaraju vremenu i stanju.

Nikola Oluji} je zatra‘io da se

stvore mogu}nosti povratka jer u
mjestu iz kojeg je morao oti}i ima
mogu}nosti za ‘ivot i rad za mnogo
ljudi.

Problem malih i neredovitih
mirovina

O pravima i problemima umirov-

ljenika iz Bosne i Hercegovine govo-

rio je zatim Stipo ^i~ak. Podsjetio je

na brojne probleme s kojima se

susre}e ova kategorija prognanika,

a najve}u prepreku vidi u postoja-

nju ~ak tri fonda za umirovljenike.

O problemima je upoznata i Vlada

Republike Hrvatske, od koje je za-

tra‘eno da razmotri mogu}nost

subvencioniranja malih mirovina

jer je to jedini na~in da se osigura

dostojanstveni ‘ivot. Obavijestio je

nazo~ne da je ova molba razmatrana

na sjednici Vlade, koja je ~itav pro-

blem proslijedila ministru rada i

socijalne skrbi, Davorku Vidovi}u.

Ocijenio je zatim, da bi se ovi opisa-

ni problemi prognanih umirov-

ljenika mnogo br‘e rje{avali uko-

liko bi Bosna i Hercegovina uspjela

utemeljiti jedan mirovinski fond.

• Trebalo bi pristupiti
novom teritorijalnom ustroju
Bosne i Hercegovine i podjeli
na kantone.

Govorio je zatim o vlastitim isku-

{enjima i neda}ama prognani~kog

‘ivota, koji je zapo~et zatvaranjem u
srpski zatvor u Doboju. Ocijenio je

da }e povratak u ovu regiju biti znat-

no usporen, te zatra‘io da se ukine
naziv – »Srpska Republika«.

U ime Zajednice povratnika Bo-

sanske posavine govorio je zatim
Ivo Kri‘anovi} koji je podsjetio da

je njihov pozdrav – »Ho}u svojoj

ku}i« postao i zajedni~ko geslo pro-
gnanika. Zatra‘io je da se postoje}i

Daytonski sporazum upotpuni

ukidanjem postoje}ih entiteta – Fe-
deracije i Republike Srpske, budu}i

da se nisu iskazali kao ~imbenici

povratka. Od predstavnika Hrva-
tskoga dr‘avnog sabora je zatra‘io

da podr‘e ovakvu inicijativu jer bi

se time ubrzao slaba{an proces po-

POVRATAK PROGNANIKA
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OKRUGLI STOL

vratka. Smatra da bi umjesto

dosada{njeg koncepta teritorijalnog

ustroja Bosne i Hercegovine trebalo

izraditi posve nove kantone. U

slu~aju Bosanske posavine trebalo

bi obuhvatiti sljede}e gradove: Bo-

sanski Brod, Derventu, Bosanski

[amac, Modri~a, Od‘ak, i Ora{je, s

administrativnim sjedi{tem u Br~-

kom. Srbi bi zauzvrat dobili mo-

gu}nost da Drvar bude podijeljen na

dva kantona: Unsko-sanski i Liva-

njsko-duvanjski. Ukoliko nadle‘na

politi~ka tijela odbiju podr‘ati ova-

kvu koncepciju, provest }e se refe-

rendum o progla{enju navedenog

kantona me|u izbjegli~kom popula-

cijom iz Bosanske posavine. Za-

tra‘ili su od ministra Tonina Picule

da podsjeti premijera RSK Milorada

Dodiga na preuzete obveze iz o‘ujka

ove godine.

Dodatnu zabunu i nesuglasice

me|u prognanicima, naglasio je

gosp. Kri‘anovi}, pobu|uju i poje-

dinci koji govore da }e se prognani-

ci mo}i vratiti svojim domovima

onoga trenutka kada ovi dijelovi

BiH postanu integralni i sastavni

dijelovi Republike Hrvatske. Pre-

dlo‘io je na kraju da se utemelji

Koordinacijski odbor kojega bi tvo-

rile izbjeglice iz Bosanske posavine,

a koji bi se zalagao za ostvarenje

ovih ciljeva u tijelima dr‘avne vla-

sti.

U ime Zajednice povratnika Bo-

sanske posavine, govorio je dopred-

sjednik Jure Krajnovi}. Upozorio je

na te{ka i neugodna iskustva po-

vratnika koji su bili na podru~ju

posavine pod nadzorom bosanskih

Srba. I osobno je svjedo~io o neugo-

dnim iskustvima, a najte‘e je primio

no}na uznemiravanja i uvredljive

povike od tamo{njeg stanovni{tva.

Smatra da njihova golgota ima

politi~ki predznak, a procijenio je

da su njihove nevolje po~ele odmah

nakon {to su izigrani dogovorom

izme|u Milo{evi}a i biv{eg pre-

dsjednika Republike Hrvatske, dr.

Franje Tu|mana. Upozorio je da se

do sada u njegov rodni kraj vratilo

malo starosjedila~kog stanovni{tva.

U selo Vi{njik, vratilo se svega 10

osoba, a nekoliko ih je do{lo i u

susjedna mjesta – Kora}e, Derventu

i Polje. Ocijenio je da su progna-

ni~ke nade do sada bile pre~esto

izdane i iskori{tavane, te je zamolio

ministra Piculu da {titi njihove inte-

rese i ohrabri ‘elju za povratkom u

Bosnu i Hercegovinu.

Prognanicima treba jedna
krovna udruga

U ime Zajednice Hrvata »Iva-

njska«, govorio je Pavao Majdan|i}

te na po~etku izlaganja ocijenio da

bi i u nadolaze}em periodu trebalo

imati sli~ne sastanke i razmjene

mi{ljenja. Ocijenio je da progna-

ni~ke udruge mogu imati zna~ajnu

savjetodavnu ulogu kad se rje{avaju

tehni~ki problemi oko organizacije i

plana povratka. Zbog nagomilanih

pote{ko}a koje ote‘avaju efikasniji

rad prognani~kih udruga, predlo‘io

je da se pristupi utemeljenju krovne

organizacije prognanika koja bi pro-

micala i artikulirala temeljne pro-

bleme vezane uz povratak Hrvata u

Bosnu i Hercegovinu.

• Prognani~ke udruge mo-
gu znatno pomo}i prilikom
organizacije povratka i ob-
nove.

I sljede}i govornik, Pavao Bjel-

kanovi}, govorio je o problemima

koje imaju oni Hrvati koji su ostali

u svojim domovima tijekom rata.

Budu}i da je ujedno i jedini zastup-

nik u Skup{tini grada Banjaluke za

hrvatski narod, iznio je i neka isku-

stva vezana za politi~ko djelovanje u

tim te{kim okolnostima. Smatra da

nema koristi od me|usobnog

prozivanja jer preostali poslovi tra‘e

visok stupanj suradnje svih osoba

koje se zala‘u za povratak hrva-

tskog naroda u banjalu~ku regiju.

[tefo Masatovi} napomenuo je da

bi prognani~ki problemi bili neprev-

ladivi da je izostala pomo} Repu-

blike Hrvatske i me|unarodne

zajednice. Zahvaljuju}i ovoj pomo}i,

prognanici su ipak uspjeli sa~uvati

optimizam i vjeru u povratak svojim

domovima. Upozorio je, me|utim,

da prolaskom godina, slabe spone

izme|u prognanika i otetog zavi-

~aja, pa bi trebalo utvrditi termin

kona~nog povratka za sve one koji

ne ‘ele odustati od ovog kona~nog

cilja. Poseban problem bosansko-

hercegova~kim prognanicima u Hr-

vatskoj predstavlja mogu}nost de-

lo‘acija koje prijete brojnim obite-

ljima koje su silom prilika u{le u

tu|e stanove i ku}e. Zbog ovih okol-

nosti treba poticati povratak u dva

smjera, jer bi se tako umanjile

sada{nje napete situacije. Naveo je

zatim jo{ neke probleme koji dodat-

no optere}uju ‘ivotnu svakodnevicu

povratnika. Istaknuo je tako nesu-

glasice i dvojbe oko dosada{nje razi-

ne za{tite gra|anskih prava u su-

sjednoj Bosni i Hercegovini. Smatra

da se ova prava izuzetno te{ko pro-

vode na podru~ju Federacije, a si-

tuacija na podru~ju Republike Srp-

ske za manjinske narode bremenita

je za sada nerje{ivim te{ko}ama

koje se moraju hitno ukloniti. Po-

dsjetio je da tamo{nje vlasti bloki-

raju povratak Hrvata, pa ukoliko se

ne omogu}i siguran i dostojanstven

povratak, prognanicima treba olak-

{ati rje{avanje statusnih i egzi-

stencijalnih pitanja u Republici Hr-

vatskoj. Najgora mogu}nost odnosi

se na zapo~eti proces trajnog ise-

ljavanja u tre}e zemlje. Ovu varijan-

tu prihva}aju mladi i vitalni ljudi pa

}e se negativne posljedice tek osjeti-

ti. Zbog ovakvih bi negativnih tren-

dova trebalo brzo djelovati i pristu-

piti osnivanju Povjerenstva koje bi

pomoglo oko pitanja povratka ili

integracije u Republici Hrvatskoj.

• Pojedine prognani~ke
udruge nisu opravdale po-
vjerenje, a izostala je i zna-
~ajnija me|unarodna pomo}
u obnovi.

O sudbinama ‘ena koje su

tijekom agresije na Republiku Hrva-

tsku ostale bez svojih najmilijih,

govorila je Zdenka Farka{. Smatra

da se posljednjih desetak godina

skupilo puno tuge i razo~aranja kod

ovog dijela prognani~ke populacije.

Kriti~ki se osvrnula i na rad pojedi-

nih krugova me|unarodne zajedni-

ce, ocjenjuju}i kako nisu pru‘ili

adekvatnu pomo} ‘rtvama rata. I na

hrvatskoj se politi~koj sceni na{lo

osoba koje nisu mogle ili nisu znale

pomo}i prognanicima, pa bi ovaj

sastanak trebao biti korak dalje u

poslovima oko organizacije povrat-

ka. Podsjetila je na pojedine javne

akcije kojima se alarmirala me|u-
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narodna javnost o razmjerima agre-
sije na Hrvatsku i Bosnu i Herce-
govinu. Materijalni ostaci ovih

akcija sa~uvani su i danas, jer je

oko sjedi{ta UN-a u Zagrebu podi-

gnut zid opeke s imenima stradal-

nika. Govorila je i o radu udruga

prognanika i zamjerila kako su poje-

dinci iznevjerili povjerenje koje su

dobili od prognanika i javnosti. Pre-

dlo‘ila je da svaka ‘rtva i svaki pro-

gnanik dobije karticu identiteta,

preko koje bi se znali njegovi to~ni

podaci kao i mogu}a pomo} od hr-

vatske dr‘ave i me|unarodnih hu-

manitarnih udruga. Trebalo bi

utemeljiti i hrvatsku humanitarnu

diplomaciju, jer Me|unarodni komi-

tet Crvenog kri‘a nije opravdao

o~ekivanja i nadanja stradalnika,

ocijenila je Zdenka Farka{. Proble-

mati~nim je ocijenila i dosada{nji

rad Me|unarodnog suda za ratne

zlo~ine u Haagu.

Prognanici trebaju imati
temeljnu zdravstvenu za{titu

U ime Humanitarne udruge izbje-
glih i raseljenih Hrvata Bosne i

Hercegovine, »Dr. Ivan Mertz«, govo-

rila je zatim Ru‘ica Vidovi}. Pro-

~itala je i prokomentirala molbu

prognanika pisanu no} uo~i ovog

sastanka. Upozorila je na drama-

ti~nu situaciju jer su pojedinci ve}

o~ajni i na izmaku snaga. Najte‘a je

neizvjesnost, jer nitko ne ukazuje

na izlaz iz postoje}e situacije koja

paralizira rad i napore brojnih

prognani~kih obitelji. Zamolila je

sve utjecajne osobe i institucije da

ulo‘e dodatni napor kako bi se

iza{lo iz sada{nje, nepodno{ljivo

te{ke situacije.

Nabrojala je zatim najte‘e proble-

me prognanika, te konstatirala da

ima slu~ajeva gladovanja kao i

oduzimanja prava na zdravstvenu i

socijalnu pomo} i za{titu. Obitelji se

razdvajaju, mladi se nastoje trajno

iseliti u zemlje zapadne Europe, a

starije osobe su osu|ene na tra‘enje

elementarne humanitarne za{tite

koje ima sve manje i manje. ^ak se

i udruga »Caritas« izgleda umorila

od pomaganja i ne odgovara na

dramati~ne molbe koje sti‘u od

udruga i pojedinaca. Stvara se

neizdr‘iva situacija, a ljudi su sve

skloniji mi{ljenju da se o njihovim

‘ivotnim problemima ne ‘eli zama-

rati niti Hrvatska niti Bosna i Herce-

govina.

I biskupije su suo~ene s
te{kim razaranjima i
odlaskom vjernika

Mons. Ivo Toma{evi} pribli‘io je
stavove i razmi{ljanja Vrhbosanske

nadbiskupije i uvodno podsjetio na

statisti~ke podake  i ustroj ove

va‘ne crkvene institucije u Bosni i

Hercegovini. Osim Hercegova~ke

biskupije koja je zadr‘ala pribli`an

broj prijeratnih vjernika, sve su

ostale biskupije do‘ivjele te{ka

razaranja te dramati~no smanjenje

broja vjernika. O katolicima u Bosni

i Hercegovini skrbe i drugi sve}e-

ni~ki redovi osim franjevaca pa bi

trebalo naglasiti i ovu va‘nu ~i-

njenicu. Naveo je podatak da se o

vjernicima Sarajeva tijekom cijeloga

rata skrbilo dvadesetak, najve}im

dijelom, biskupijskih sve}enika.

Ocijenio je da povratak u zavi~ajna

mjesta najvi{e blokiraju nepravedni

zakoni, te legalizacija nasilja i kri-

minala. Te probleme bi trebali

rje{avati oni koji su najpozvaniji,

odnosno zakoniti predstavnici vla-

sti. Kada  se razrije{e ovi problemi,

ljudi }e prihvatiti zajedni~ki ‘ivot i

posvetiti se svakodnevnim brigama

i tra‘enju boljitka za svoje obitelji.

Dakle, primarno bi trebalo zaustavi-

ti kriminal, korupciju i lopovluk u

mjestima gdje se kani organizirati

povratak. Ocijenio je da bi Repub-

lika Hrvatska mogla pomo}i oko

utemeljenja kantona u cijeloj Bosni

i Hercegovini, jer je dosada{nja ad-

ministrativna entitetska podjela ne-

odr‘iva, nepravedna i neprirodna.

• Financijsku pomo} koju
pru‘a Hrvatska treba usmje-
riti prema podru~jima koja
su najvi{e stradala u ratu.

Financijsku pomo} koju pru‘a

Hrvatska treba razmotriti i usmjeriti
prema ciljevima koji su najva‘niji.

Ve}a pomo} bi trebala biti u

poru~jima ratnih sukoba i strada-
nja, a znatno manja u onim krajevi-

ma koji su izbjegli ratna isku{enja.

Treba istaknuti i pohvaliti one pred-
stavnike politi~kih struktura koji

dijele sudbinu povratnika i vra}aju

se u domicilna naselja zajedno sa
svojim narodom. Takvi primjeri

ohrabruju i ukazuju da jo{ uvijek

ima hrabrosti i po{tenja. Predstavni-
ci udruga trebali bi i sami {to vi{e

djelovati na podru~ju Bosne i Herce-

govine jer bi time i sami ohrabrivali
i poticali povratak. Problemi povrat-

nika trebaju se primarno rje{avati u:

Sarajevu, Mostaru i Banja Luci, a
humanitarna bi pomo} trebala

slijediti ove prioritete. Trebalo bi

uputiti dodatni apel predstavnicima

me|unarodne zajednice da pomo-

gnu i hrvatskim prognanicima.

Dosada{nja nam iskustva govore da

je ova pomo} naj~e{}e izostala, a

zbog postoje}e situacije kasni se s

obnovom razru{enih domova. Na

kraju je apelirao i na hrvatske elek-

tronske i tiskane medije da vi{e pro-

stora i pozornosti posvete ovoj pro-

blematici jer se i tako poma‘e pro-

gnanicima koji sve vi{e izbjegavaju

isticati da dolaze iz Bosne i Herce-

govine. Ne bi se smjelo dogoditi da
postane sramota re}i da vu~e{ po-

rijeklo iz Bosne, upozorio je na

kraju opse‘nog izlaganja mons. Ivo
Toma{evi}.

O problemima Udruge prognanih
i izbjeglih povratnika Op}ine Mod-

ri~a govorio je Anto [uvali}. Uka-

zao je na one projekte koji su pomo-
gli prilikom povratka prognanika u

POVRATAK PROGNANIKA
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ovaj grad. U tijeku je izgradnja 97

ku}a za Hrvate iz Modri~e, a pro-

gram provodi Norve{ka narodna

pomo}. Uz ovu akciju provode se

tehni~ke pripreme za obnovu 30 hr-

vatskih ku}a, a ovaj projekt podupi-

re ameri~ka humanitarna udruga

(IRC). Problemi se javljaju prilikom

bankovnih transfera jer je lokalna

Tuzlanska banka dospjela u poslov-

ne pote{ko}e koje se odra‘avaju i

na ovom projektu. Iako postoje

odre|eni problemi na podru~ju

nove op}ine Vukosavlje unutar Re-

publike Srpske, dosada{nji uspjesi

ohrabruju jer povratnike susjedi

nisu uznemiravali. Apelirao je na

nadle‘ne institucije Republike Hr-

vatske da pomognu, koliko mogu, u

akciji izgradnje ku}a i povratka pro-

gnanih Hrvata Bosne i Hercegovine

u svoje domove.

Ocijenio je ujedno da je akcija

povratka u obostranom interesu i

trebaju je ohrabrivati i poticati svi

pojedinci i institucije vlasti, kako u

Hrvatskoj, tako i u Bosni.

Povrat imovine
Marija Markovi} zahvalila je na

pozivu za sudjelovanje na Okruglom

stolu. Istaknula je kako su se Hrvati

koji su tijekom rata ostali u Ba-

njaluci odazvali pozivu biskupa Ko-

marice i pomagali u humanitarnom

radu, pa je tako i sama karijeru suca

zamijenila radom u Caritasu, budu}i

da je iz poznatih razloga izgubila to

mjesto. Zadatak je bio organizirati

slu‘bu koja }e svima koji to zatra‘e

pru‘iti pomo} u ostvarivanju prava

na imovinu. Rok za podno{enje

zahtjeva za povrat i otkup stanova
istekao je 19. travnja ove godine, ali

jo{ uvijek pristi‘u zahtjevi za povrat

imovine, vlasni{tva i posjeda. Marija
Markovi} je tako|er napomenula

kako sura|uju s Ministarstvom za

izbjeglice i raseljena lica Republike

Srpske, ali i s Komisijom za imovin-

ske zahtjeve raseljenih lica i izbje-

glica u okviru aneksa 7 Daytonskog

sporazuma i ostalim me|unarodnim

organizacijama, koje im poma‘u da

ulo‘eni napori {to prije polu~e

razultate, budu}i da nisu zadovoljni

sa suradnjom koju imaju s Ministar-

stvom.

U Banjaluci ‘ivi oko 80 ljudi koji

ne mogu stanovati u svojim nekret-

ninama, oko 200 gra|ana koji svoju

imovinu moraju dijeliti s rase-

ljenima, odnosno gra|anima srpske

nacionalnosti, a takav je su‘ivot

prakti~ki nemogu}, s ~ime je bio

upoznat i gospodin Schillinger.

• Pomoglo bi kad bi resor-
na ministarstva Republike
Hrvatske dostavila podatke o
vra}enoj imovini, kako bi i
oni sa svoje strane mogli
zatra‘iti osloba|anje imovine
u kojoj stanuju te osobe, ~ime
bi postupak bio bitno ubrzan
i olak{an, jer ga ministarstva
Republike Srpske odugovla~e
raznim dokumentima mimo
zakona.

Na kraju svog izlaganja gospo|a

Markovi} je istaknula kako bi puno

pomoglo kad bi resorna ministar-

stva Republike Hrvatske dostavila

podatke o imovini vra}enoj izbje-

glim Srbima, kako bi i oni sa svoje

strane mogli zatra‘iti osloba|anje

imovine u kojoj stanuju te osobe,

~ime bi postupak bio bitno ubrzan i

olak{an jer ministarstva ga Repu-

blike Srpske odugovla~e raznim do-

kumentima mimo zakona.

U odredbama aneksa 7 Dayton-

skog sporazuma nije propisan rok

za rje{avanje zahtjeva, a ne po{tuju

se ni oni rokovi koji su propisani.

Slu‘ba banjalu~kog Caritasa radit

}e na tome da se rokovi po{tuju i

skrate.

Ilija [imi} ocijenio je kako je

pitanje povratka Hrvata i njihov po-

lo‘aj u BiH te‘ak problem, posebice

stoga {to Hrvati koji ‘ive na

podru~jima BiH gdje ~ine ve}inu i

dalje iseljavaju. To je pitanje koje

moraju rje{avati vlasti u BiH, u

suradnji s Republikom Hrvatskom,

koja ima ustavnu, moralnu i po-

liti~ku obvezu skrbiti o Hrvatima u

susjednoj dr‘avi, kazao je govornik i

dodao kako je i ministar Picula

ustvrdio da Bosnu i Hercegovinu

treba urediti kao demokratsku

dr‘avu, sno{ljivu za sve njene naro-

de i gra|ane. Kako na unutarnjem

planu, tako i na me|unarodnoj razi-

ni treba raditi na mijenjanju Dayton-

skog sporazuma, te poku{ati omek-

{ati granicu, odnosno razlike me|u

entitetima, na na~in na koji to

poku{ava Jure Krajnovi}, mi{ljenja

je Ilija [imi}. Stoga je predlo‘io da

se na nivou parlamenata dviju

dr‘ava, ali i izvr{ne vlasti, djeluje, a

problematika promatra na ovakav

na~in. Me|unarodnu je zajednicu

ocijenio »ili nedovoljno odlu~nom,

ili ne zna {to ho}e«, dodaju}i kako

treba procijeniti je li Pakt o stabil-

nosti samo lijepo zami{ljena institu-

cija, ili treba raditi na osnivanju

neke u~inkovitije me|unarodne or-

ganizacije.

Porazni rezultati politike o
etni~koj podjeli BiH

»Ono {to se dogodilo stanovnici-

ma Bosanske posavine i banjalu~ke

krajine rezultat je aktivne politike

koja se vodila prema tim krajevima,

ideje o etni~koj podjeli Bosne i

Hercegovine«, zapoo~eo je svoje

izlaganje Ivo Kom{i} i dodao kako

te ~injenice ne treba predvidjeti pri

poku{aju da se prona|u odgovori

vezani uz predmetnu problematiku.

Hrvatska bi Vlada, za razliku od

prethodne, trebala aktivno raditi na

{to skorijem povratku izbjeglica iz

BiH u njihove domove, poglavito

onima koji zauzimaju tu|e ku}e u

Republici Hrvatskoj, a njihove su

ku}e u centralnoj Bosni nedirnute,

te na taj na~in onemogu}avaju Srbi-

ma da se vrate u Hrvatsku, ali i Hr-

vatima povratak u Republiku Srp-

sku.

Kom{i} dr‘i kako bi Republika

Hrvatska trebala ulagati u Bosnu i

Hercegovinu i raditi na ~vr{}im go-

spodarskim vezama, jer }e eko-

nomski odr‘iva situacija dodatno

stimulirati povratak izbjeglih i rase-

ljenih. Palijativna rje{enja ne}e do-

nijeti ‘eljene rezultate, ocijenio je, a

Hrvatska mora na}i interes za

ulaganje u ekonomsku osnovu BiH.

Govornik je tako|er apelirao na

Republiku Hrvatsku da se, kao zem-

lja koja u regiji u‘iva najve}e

povjerenje Me|unarodne zajednice,

zalo‘i za provo|enje Odluke Ustav-

nog suda o konstitutivnosti, jer je

upravo konstitutivnost jedan od
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najva‘nijih preduvjeta za povratak,

odnosno za stvaranje kriti~ne mase

koja mo‘e relativizirati entitete i

raditi na mijenjanju Daytonskog

sporazuma. Do sada su se s hrva-

tske strane velika sredstva ulagala

na kriva podru~ja i u krive projekte,

umjesto u Bosansku posavinu i cen-

trlanu Bosnu, kazao je Kom{i}, a

rezultat je da ljudi koji imaju slobo-

dne nekretnine u Busova~i, Zenici,

Vitezu i Kaknju ‘ive u Hercegovini.

Tek se malobrojni ‘ele
vratiti u mjesta iz kojih su
prognani

Tomo Ara~i}, predsjednik Zajed-

nice useljenika i naseljenika Repu-

blike Hrvatske, na po~etku svog

izlaganja, zahvalio je na prilici da

predstavnici naroda i organiziranih

udruga iznesu svoja mi{ljenja.

Zajednica useljenika i naseljenika

je prvotno djelovala na podru~ju

ju‘no od Karlovca, me|utim, pro-

{irila je svoje djelovanje na ~itav

prostor Republike Hrvatske, nakon

{to su se po~ele javljati lokalne

udruge, ‘ele}i se pridru‘iti Zajedni-

ci.

Osnovana je radi pobolj{avanja

uvjeta ‘ivota useljenih i naseljenih

Hrvata na oslobo|enim podru~jima.

Predsjednik Zajednice dr‘i kako

se problem povratka mo‘e proma-

trati s tri aspekta: politi~kog, reli-

gijskog i stajali{ta naroda. ^esto se

zaobilaze problemi obi~nih ljudi,

kazao je Ara~i}, istaknuv{i da su

rezultati ankete o povratku provede-

ne u Sunji, Korenici, Starom Petro-

vom Selu, Smrti}ima i drugim

mjestima, pokazali kako se tek 3,4

posto ispitanika izjasnilo da se ‘eli

vratiti u mjesta iz kojih su protjera-

ni. Stoga je potrebno ubrzati rje-

{avanje problema u procesu povra-

tka, ali i onih do kojih dolazi kad

ljudi ‘ele ostati na teritoriju Repu-

blike Hrvatske, a bez osiguranih

uvjeta ‘ivota i rada ne bi trebalo tje-

rati ljude da se vrate u svoja mjesta,

za {to je potrebno izraditi transpa-

rentan program u koji }e udruge

imati uvid. Iznio je, zatim, primjere

s terena o te{kom ‘ivotu koji vode

useljeni i naseljeni Hrvati u Repub-

lici Hrvatskoj. Tomo Ara~i} je

tako|er ocijenio kako su iz te popu-

lacije najobezvre|enija kategorija

umirovljenici, koji bi, nakon svih

‘rtava koje su podnijeli za stvaranje

hrvatske dr‘ave, trebali imati makar

dostojanstven ‘ivot. Ako im to Repu-

blika Hrvatska ne mo‘e osigurati,

trebalo bi otvoriti mogu}nost od-

laska u tre}e zemlje, jer bez pristoj-

ne mirovine i zdravstvenog osigura-

nja ne}e mo}i pre‘ivjeti. Zajednica

useljenika i naseljenika Republike

Hrvatske poku{at }e, u suradnji s

hrvatskom Vladom i me|unarod-

nom zajednicom, te svim institucija-

ma koje se bave ovom problema-

tikom u~initi sve kako bi se skratila

neizvjesnost u kojoj ‘ivi ta popula-

cija. S tim }e ciljem u listopadu or-

ganizirati veliku konvenciju udruga

i ostalih ~imbenika koji su anga‘ira-

ni oko povratka.

Luka Gavranovi} posebice je

istaknuo pitanje sigurnosti povrat-

nika, budu}i da su ratni zlo~inci jo{

uvijek na slobodi u Republici Srp-

skoj (zamolio je da se umjesto tog

naziva koristi naziv srpski entitet),

iako su njihova imena poznata, a

neki obna{aju i va‘ne politi~ke

funkcije. Zamolio je da Hrvatski

dr‘avni sabor u jednu od svojih sjed-

nica uvrsti i to~ku o pitanju povra-

tka, pod kojom bi se mogli raspravi-

ti i zaklju~ci »Okruglog stola«, te je

predlo‘io osnivanje saborskog tijela

koje bi dalo doprinos u istra‘ivanju

zlo~ina po~injenih na prostoru

sjeverozapadne Bosne, odnosno ba-

njalu~ke regije i Bosanske posavi-

ne, me|u ostalim i kako bi se rat-

nim zlo~incima onemogu}ilo pre-

la‘enje na teritorij Republike Hrva-

tske. Tako|er je predlo‘io da se

slu‘benim putem od predstavnika

srpskog naroda zatra‘i javnu is-

priku svima koji su pretrpjeli

zlo~ine, a koje su po~inili pripadnici

srpskog naroda, kao i poduzimanje

koraka koji bi pomogli da sud na

tom podru~ju {to prije procesuira

evidentirane slu~ajeve ratnih zlo-

~ina. Ako se to ne u~ini, povratak

poglavito mladih ljudi ne}e biti

mogu}. Gavranovi} je upozorio na

~injenicu da sve vi{e i vi{e ljudi

odlazi iz Hrvatske u tre}e zemlje.

• Zajedni~ki je interes svih
sudionika stvoriti sinergiju
zajednice naroda u Bosni i
Hercegovini, koja bi omogu-
}ila br‘e i u~inkovitije rje-
{avanje problema povratka.

Predsjednik Hrvatskoga dr‘avnog

sabora, Zlatko Tom~i}, ispri~ao se

sudionicima Okruglog stola zbog

kratkog vremena za raspravu, {to je

bilo nu‘no, s obzirom na velik broj

prijavljenih govornika. Konstatirao

je kako je napravljen koristan po-

sao. ^uli su se mnogi konstruktivni

prijedlozi, ali i kritike i pokude, te

vapaji ljudi.

Zajedni~ki je interes, nastavio je

Tom~i}, svih sudionika stvoriti si-

nergiju zajednice naroda u Bosni i

Hercegovini, koja bi omogu}ila br‘e

i u~inkovitije rje{avanje problema

povratka.

Parafrazirao je biskupa Komaricu

koji je napomenuo da je sada red na

politi~arima da u~ine svoj dio posla.

Zlatko Tom~i} pro~itao je potom

prijedlog zaklju~aka Okruglog stola

o povratku u banjalu~ku regiju i Bo-

sansku posavinu:

POVRATAK PROGNANIKA
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PRIJEDLOG ZAKLJU^AKA
Mi, sudionici Okruglog stola o povratku u banjalu~ku regiju i Bosansku posa-

vinu, odr‘anog 6. rujna 2000. u Hrvatskom dr‘avnom saboru, suglasni smo:

1. Stvaranje okolnosti koje omogu}avaju povratak svih prognanih i izbjeglih u

svoje domove je eti~ko, moralno, politi~ko i materijalno pitanje;

2. Povratak je izvorno pravo svakog ~ovjeka i vitalni politi~ki interes pripadnika

svih naroda regije, jer je uvjet izgradnje dugoro~ne stabilnosti regije;

3. Suglasni smo, da od svojih vlada i me|unarodne zajednice zahtijevamo

konkretne odluke, koje }e omogu}iti realizaciju temeljnog ljudskog prava na

zavi~aj, dom i dostojanstven ‘ivot;

4. Obveza je svih potpisnika i svjedoka Daytonskog sporazuma realizirati ga

posebno u dijelu Aneksa VI o ljudskim pravima i dijelu Aneksa VII o izbjeglicama

i prognanicima;

5. Preuzimamo obvezu, da }emo se u najkra}em mogu}em roku sastati u

sli~nom sastavu u glavnom gradu Bosne i Hercegovine, Sarajevu, a nakon toga i u

Banjoj Luci;

6. Pokrenut }emo inicijativu u svojim parlamentima, da se formiraju mje{oviti

parlamentarni odbori;

7. Hrvatski dr‘avni sabor }e izraditi detaljne zaklju~ke i sistematizirati sve

iznesene prijedloge na Okruglom stolu te

8. Sistematizirani prijedlozi i zaklju~ci predat }e se svim sudionicima dana{nje

rasprave _ udrugama, Vladi Republike Hrvatske, Vije}u ministara Bosne i Herce-

govine, me|unarodnim organizacijama i veleposlanstvima, ~iji su predstavnici bili

nazo~ni na Okruglom stolu.

Biskup dr. Franjo Komarica

predlo‘io je da se u tekst prvog zak-

lju~ka unese poziv pojedincima i

etni~kim zajednicama na opra{tanje

i pomirenje, na ~emu bi u prvom

redu trebali poraditi predstavnici

crkvenih zajednica, a s ciljem stva-

ranja prijeko potrebnog ambijenta,

lije~enja rana srca i du{e, bez kojeg

bi »materijalna izgradnja vrlo brzo

postala ru{evinom«, {to je potaklo

neke sudionike skupa da ustvrde

kako za strahote koje su u~injene

mo‘e oprostiti Bog, ali za njih je

‘rtva prevelika i oprost nemogu}.

Mr. Ivo [krabalo predlo‘io je da

se u dio koji govori o primjeni

Daytonskog sporazuma unese i pri-

mjena Odluke Ustavnog suda Bosne

i Hercegovine, s ~ime se slo‘io i dr.

Anto Kova~evi}, koji je dodao kako

bi stvaranju pozitivnog ozra~ja na

tom podru~ju pridonio i apel

me|unarodnoj zajednici da u~ini

sve kako bi se ukinuli rasni zakoni

koji su zasad na snazi u Republici

Srpskoj.

Predsjednik Tom~i} napomenuo

je kako je i ~injenica da se ne

nagla{avaju nacionalnosti (pa ni u

tekstu zaklju~aka) preduvjet za

dugoro~no stabilne odnose. Predlo-

‘eni zaklju~ci, uz odre|ene izmjene,

mogu biti dobar okvir i uvod za slje-

de}i sastanak na ovu temu, kao i za

me|uparlamentarnu suradnju Hrva-

tskoga dr‘avnog sabora i Skup{tine

BiH, s ciljem predlaganja inicijative

Me|unarodnoj zajednici, koja bi sa

svoje strane trebala pripomo}i u

njihovoj realizaciji. Konsenzualna

podr{ka predlo‘enim zaklju~cima

predstavljala bi dokaz da }e i s-

ljede}i sastanak u Sarajevu biti

uspje{an.

»Vjerujem da }e glasovi koji }e

oti}i iz ove dvorane probuditi novu

nadu kod onih ljudi koji se osje}aju

povrije|eni, ugro‘eni i zapostavljeni

i koji osje}aju da nemaju ljudskog

dostojanstva. Vjerujem i da }e po-

taknuti i one koji mogu donositi

odluke, a ne donose ih, koji imaju

novaca, a ne daju ih, da svoje

mogu}nosti stave u funkciju povra-

tka«, zaklju~io je sastanak predsjed-

nik Hrvatskoga dr‘avnog sabora i

pokrovitelj i organizator Okruglog

stola Zlatko Tom~i}.

J. R; J. [; M. P; V. @; M. S; I. K.
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